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Avtomobilska asistenca Zavarovalni
ce Triglav vam v primeru težav z vo
zilom zagotavlja 24-urno pomoč vse 
dni v letu.

V Sloveniji in v Evropi bomo poskrbeli 
za popravilo, reševanje in vleko vaše
ga vozila, za prevoz vas in vaših so
potnikov, za nadomestno vozilo ali 
namestitev v hotelu.

Sklenite zavarovanje avtomobilske 
asistence in kadarkoli boste potre
bovali pomoč - pokličite 080 2864, za 
klic iz tujine pa +386 2222 2864!

PRIPRAVLJENI NA VSE. ^ triglav
ZAVAROVALNICA TRIGLAV, o.O.
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PO VELIKI RAZPRODAJI
PREPIH________________

»Žal vam ne morem več pomagati, saj so vas že 
oglodali do kosti !«

DECEMBRSKA
PRIČAKOVANJA
November je menda najbolj žalosten del leta. Začne se s spominom na mrtve sorodnike, 
prijatelje in znance, zaključi pa z nostalgičnimi spomini na nekdanja skupna praznovanja v 
nekdanji skupni državi. Vse je povezano s preteklostjo, ki je bila bolj ali manj vesela.
Nas pa bolj zanima sedanjost. Večino celo bolj kot prihodnost. Živimo za današnji dan, ki 
naj bo vesel, poln prijetnih doživetij. Morda si kdo želi tudi uspehov pri delu, kar je pove
zano z nagrajevanjem in večanjem ugleda. To pa je že pogled naprej, ki ga zmorejo usme
riti redki med nami.

Množica mladih in starih se veseli praznikov, ki se decembra kar vrstijo. Prazniki so ideal
na priložnost za obdarovanja. Veseli so tisti, ki darila prejmejo, a tudi dajalci imajo ob tem 
svoje veselje. Tudi trgovci se veselijo povečanega prometa in cinglanja v blagajnah. Ne 
nazadnje so zadovoljni proizvajalci...
Čeprav se v potrošništvu čedalje bolj zgledujemo po zahodnih navadah in so darila vsako 
leto razkošnejša, nekateri podpirajo drugačne vrste praznovanja. Ob praznikih se povečajo 
obiski različnih kulturnih prireditev, za komercialno usmerjene koncerte so nujno potrebne 
propagandne akcije, da so vsi razpoložljivi stoli zasedeni. Vlečejo brezplačne vstopnice za 
rešene uganke, prav tako skriti gosti, ki jih poslušalci vidijo in slišijo šele ob koncu kon
certa. Skrito bolj pritegne kot očito!

Vse to pa je povezano z denarjem, ki v decembru veselo kroži iz rok v roke. Morda pa se 
bo kdo spomnil organizirati kaj brezplačnega za tiste, ki ne morejo sami plačati. Upati je 
dovoljeno.

TIK

Politik, ki odstopa od pravila, ne odstopa od pravil.
NIKO

prepih
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tiskano 3000 izvodov
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v ospredju PREPIH
Lek je predstavil sistem okoljskega upravljanja na Prevaljah

CELOVIT PRISTOP K VAROVANJU OKOLJA

Farmacevtska družba Lek d. d. je pred 
dnevi v svojem obratu za proizvodnjo peni
cilinskih izdelkov na Prevaljah predstavila 
uresničevanje okoljske politike na tej loka
ciji. V Leku temelji sistem ravnanja z 
okoljem, kot so povedali na Prevaljah, na 
celovitem pristopu, ki se uveljavlja z načrto
vanjem ravnanja z okoljem, vodenjem okolj
skih programov ter spremljanjem in 
merjenjem okoljskih vidikov poslovanja. Za 
tako celovit pristop je družba Lek v 
letošnjem letu prejela certifikat za sistem 
kakovosti ravnanja z okoljem ISO 14001 .

Na lokaciji Prevalje poteka predvsem proiz
vodnja nesterilnih penicilinskih izdelkov. 
Lekov nosilni izdelek Amoksiklav prodajajo 
v 96 državah, je na tiskovni konferenci 
povedal direktor prevaljskega obrata Zlatko 
Ajd.

Pred štirimi leti so na lokaciji uradno pričeli 
proizvodnjo v novem obratu, ki še danes 
predstavlja enega najsodobnejših enona- 
menskih obratov za proizvodnjo penicilin
skih izdelkov v evropskem in svetovnem 
merilu.

Element varovanja okolja na lokaciji 
Prevalje je vključen že v sistem razvoja in 
postavljanja -proizvodnje, ki poteka na 
način, da zmanjšuje obremenitve okolja, saj 
so vse emisijske koncentracije daleč pod 
zakonsko predpisanimi mejami (zakonsko 
dopustna meja emisij prašnih delcev je 50 
mg/m3, na lokaciji Prevalje pa dosegajo

0.03 mg/m3).

Glavna pozornost pri varovanju okolja na 
lokaciji Prevalje je v prvi meri namenjena 
vsem emisijam v okolje, tako odpadnim 
vodam kot odpadnemu zraku iz proizvodnje. 
Na vseh mestih, kjer prihaja do emisij, 
izvajajo reden monitoring, skladno z zahte
vami zakonodaje. Rezultati vseh meritev, ki 
jih redno pregleduje Agencija za okolje in 
okoljski inšpektorji Ministrstva za okolje in 
prostor, kažejo, da so ob polni obremenitvi 
obrata emisije vseh snovi v okolje daleč 
pod zakonsko dopustnimi mejami.

Rast porabe energije (elektrika in plin) ozi
roma naravnih virov na Prevaljah pada ozi
roma zaostaja za rastjo proizvodnje (v letu 
2000 se je ob 50 odstotni rasti proizvodnje 
poraba energije povečala le za 5 
odstotkov).

Pri proizvodnji 325 ton zdravil letno so na 
lokaciji Prevalje ustvarili v preteklem letu 
97 ton nevarnih odpadkov (17 ton trdnih 
odpadkov in 60 ton odpadnih vod s prime
sjo diklormetana ter 20 ton mešanice 
odpadnih topil). Trdne nevarne odpadke 
predstavljajo predvsem vzorci in procesne 
kontrole, uničeni izdelki s pretečenim 
rokom uporabe. 80% nevarnih odpadkov so 
odstranili v Leku, in sicer s termično obde
lavo v Lendavi, preostanek pa pri zunanjih 
izvajalcih, ki imajo za to dejavnost ustrezna 
dovoljenja in odpadna topila predelajo za 
nadaljnjo uporabo.

Prihodnje leto bodo pri proizvodnji prešli na 
lakiranje z nehalogeniranim organskim topi
lom. Gre za prehod na sodobnejšo tehnolo
gijo, ki je okoljsko bolj učinkovita, saj se bo 
pri enakem obsegu proizvodnje količina 
odpadkov zmanjšala za približno 60 ton 
odpadnih vod, ki jih trenutno proizvedejo 
zaradi obstoječe tehnologije lakiranja 
tablet.

Ob nevarnih odpadkih pridelajo na Prevaljah 
letno še približno 820 m3 komunalnih 
odpadkov, kar je približno enaka količina 
odpadkov, kot jih letno ustvari 250 gospo
dinjstev. Pridelali pa so tudi 500 m3 odpad
nega papirja, ki ga v celoti oddajajo na 
reciklažo.

Tehnološke odpadne vode so odpadne vode 
iz obrata proizvodnje penicilinskih izdelkov, 
ki jih pred izpustom v kanalizacijo obdelajo 
po metodi alkalne hidrolize. Metodo so raz
vili v Leku in jo uspešno uporabljamo že 
skoraj 20 let. S tem uničijo ostanke v vodi

Računalniško vodenje za popolno varstvo 
Posnetek Zlatka Strgar

raztopljenih penicilinskih antibiotikov in jih 
pretvorijo v biorazgradljivo obliko brez 
škodljivih vplivov na okolje in zdravje ljudi. 
Vsi rezultati monitoringa tehnoloških odpad
nih vod kažejo na majhno onesnaženost in 
popolno skladnost z zakonskimi predpisi.

V Leku so se zavezali, da bodo v kratkem 
sanirali prekomerni hrup, ki ga povzročajo v 
nočnem času v neposredni bližini hladilnih 
kompresorjev. Mejno vrednost za hrup pre
segajo za 1 - 7 dB, kar pomeni približno od 
2 do 10 % povečano povprečno obremeni
tev s hrupom na območju s III. in IV. stopnjo 
varstva pred hrupom. Z ustrezno protihru
pno zaščito bodo zmanjšali to svojo, kot 
zatrjujejo, edino prekomerno obremenitev 
okolja.

-vik
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PREPIH aktualno

Civilna iniciativa za napredek Raven
Pred dnevi so predstavniki Civilne ini
ciative Ravne na Koroškem javnosti 
predstavili svoja gledanja na privatiza
cijo Slovenskih železarn, predvsem 
družb na lokaciji Ravne. »Ker ne more
mo biti nemi opazovalci,« so povedali 
nekateri bivši vodilni možje Železarne.

Svoja stališča so strnili v naslednje 
argumente:

• Odločno nasprotujemo nestrokovni in 
razdrobljeni prodaji železarskih družb 
na Ravnah, ker je to cefranje in 
uničevanje organizma, ki ga pred
stavljajo že zdavnaj domišljeni in 
poslovno uspešno povezani subjekti.

• Družba Energetika predstavlja aorto, 
preko katere se družbe napajajo z ener
genti in je v svojem večjem delu
pomemben input za Metal.......Torej se
del Energetike, ki je vezan na Metal, ne 
more prodajati ločeno od Metala.

• ...Vse članice EU imajo določen delež 
kontrole v jeklarstvu, zakaj ga 
noče Slovenija? Koga bo 
motila mešana državno-privat- 
na lastnina na Ravnah po 
vzoru večine evropskih držav?

• Če je država vložila v sana
cijo železarn 760 mio DEM, 
naj najprej pogleda, kam jih je 
vložila. Družbe na lokaciji 
Raven so dobile samo 19 % 
vseh sanacijskih sredstev... 
...Glavnino sanacijskih sred
stev je država vložila drugam In če želi 
povračilo teh sredstev, jih naj vzame 
tam, kamor jih je vložila. Sesanje ene 
regije ne vzdrži in ni v skladu z uravno
teženim razvojem regij...

• ...Smo odločno proti istovetenju vseh 
treh lokacij s ciljem zameglevanja sla
bih poslovnih potez uprave SŽ. Družbe 
na lokaciji Štore so praktično vse pro
dane za sramotno ceno. Največji pro
dajni potencial je na Ravnah, kjer 
družbe najbolje poslujejo in so zaradi 
preteklega razvoja reproverige prebrodi
le vse krize. Za poslovne težave v 
družbi STO pa je skrajni čas, da položi

račune sedanja uprava SZ, ki je vodila 
»kadrovsko in finančno konsolidacijo«. 
Zahtevamo razrešitev dr. Tasiča zaradi 
načina vodenja, ki ni bilo t/ interesu 
družb na lokaciji Raven.

• Skrivnostna prodaja nekoč uspešne 
družbe Armature za nič kupnine je 
zasluga pogajalske skupine. Želi država 
nadaljevati prodajo brez analize dose
danjih prodaj? Temu odločno naspro
tujemo...
• ...Zato na Ravnah odločno zavračamo 
načrtovano prodajo, ki bo družbam in 
širši lokalni skupnosti več škodila kot 
državi oziroma davkoplačevalcem kori
stila. Za ravenske družbe zahtevamo 
strokoven in nešablonski pristop, ki bo 
upošteval minuli razvoj in sinergijske 
učinke naraščajoče predelave lastnega 
jekla, kar ni primerljivo z lokacijo 
Jesenic in Štor.

• Zahtevamo ukinitev koncerna SŽ, ki 
je družbam na Ravnah samo škodil in 
še škoduje. Omogočimo že končno 
kreativnost domačim strokovnjakom,

odpravimo nestrokovne odločitve in 
politično kadrovanje...

• ...Zahtevamo, da denar od prodaje 
železarskih stanovanj, ki jih je največ 
na Ravnah in so jih delavci zgradili z 
odrekanjem 10 % svojih neto plač, 
ostane na Ravnah.

• Zahtevamo, da država vrne delavcem 
realno vrednost premalo izplačanih 
plač preko družbe pooblaščenke. Leta 
1998je ta obveza znašala nerevalorizi- 
rano 1,7 mio DEM. danes je to znatno 
več. Ne bomo dovolili, da jim bo nekdo 
ukradel še tisto, kar so si s trdim

delom prislužili.

»Železarji imajo pravico spregovoriti, « je 
ob tem menil Mitja Šipek in med dru
gim povedal:

»Ko smo pred 10 leti odšli na plebiscit 
za samostojno Slovenijo smo skoraj 
100% rekli »Da«, ker hočemo biti svoji 
gospodarji, ne hlapci, ker nam bo bolje, 
ko naš težko prisluženi denar ne bo 
izginjal v Beogradu, temveč bo ostal 
doma, ker bo naša državna uprava 
cenejša, država pravna in socialne raz
like manjše... In danes! Kaj je od vseh
teh sanj postala resnica?...... Naenkrat
so se v vročih glavah pojavile ideje o 
zveličavnem kapitalizmu, ki je lahko 
tudi sprejemljiv, če gradi na že zgraje
nem in ne tako, da zruši vse povprek,
kar se je v Sloveniji zgodilo........Od
7000 ravenskih železarjev jih manj kot 
3000 z zalepljenimi usti rešuje čast 
nekdanje znane in v svetu priznane 
Železarne in nemo opazuje, kako 
izginjajo sadovi polstoletnega dela v 

tuje roke novopečenih milijo
narjev (in še huje - tujcev), za 
drobiž gredo počitniški domovi, 
Armature na Muti, težka livarna 
na Ravnah in še in še...
...Tujec, od koderkoli že pride, 
ne pride iz ljubezni ali 
usmiljenja, temveč zaradi 
dobička, ki ga pričakuje, in vse 
obljube o spoštovanju dogovo
ra, da ne bo odpuščal delavcev 
in bo vlagal v novo proizvodnjo, 
padejo v vodo, če se izkaže 

izguba, pri tem pa je vmes vedno pri
sotna konkurenčna politika...

K pogrebu slovenskega gospodarstva 
je usodno prispevala strankarska poli
tika. V 10 letih se je v Ž.R. zamenjalo 
šest direktorjev. Vsi so bili strokovnjaki 
in vsi zanič. Kdo bo tej pravljici verjel... 
...Pripravljeni smo sodelovati pri 
reševanju gospodarske situacije v vsej 
državi, toda le v mejah možnosti tudi 
razvoja naše krajine v odprtem dialogu 
in ne pod šifro »Strogo zaupno« ali »Za 
javnost zaprto«.«

-vik

Zahteve so predstavniki Civilne inicia
tive naslovili na Vlado Republike 
Slovenije in pozvali vse župane 
koroške regije, da jih podprejo.
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aktualno

Z odškodninami, ki jih je bilo za 
nekaj manj kot 35 milijonov šilingov, 

je avstrijska elektrarniška družba 
Kelag priznala, daje gradnja HE 

Golica povzročila v Sloveniji nepo
sredno škodo. S financiranjem in 
postavitvijo siren ter opozorilnih 

tabel za morebitno zrušitev pregrade 
akumulacijskega jezu in poplavni val 

pa je priznana tudi potencialna nevar
nost in posredna škoda, ki jo ta pre

grada pušča med ljudmi te doline.

Hidroelektrarna Golica-Koralpe in 
njena velika nasuta pregrada na 
meji s Slovenijo, ki zadržuje do 
22 milijonov kubičnih metrov 
vode, je že med samo gradnjo in 
v teh desetih letih obratovanja 
vselej porajali mnoge pomisleke. 
Nekaj je gotovo: večinsko korist 
od te elektrarne imajo Avstrijci, 
večinski in večni problemi pa so 
na slovenski strani, v občini Muta 
in v dolini reke Bistrice.

HE Golica je skupen projekt 
Kelaga in slovenskega Elesa, pri 
čemer je slovenska stran pri inve
sticiji sodelovala z 20 odstotki 
sredstev (skupna vrednost te 
akumulacijske hidroelektrarne je 
presegla 1,4 milijarde šilingov), 
zato je do petine električne 
energije iz elektrarne Golica upra
vičena tudi Slovenija. A kar je 
prav tako zanimivo, Slovenija si 
je kljub vlaganju v HE Golica zago
tovila le pravico do nakupa elek
trične energije, ne pa tudi last
niškega deleža.

Vse do lanskega leta je elektrar
niška družba Kelag, ki ima sedež 
v Celovcu, tudi vneto kršila pre
tok reke Bistrice in je po tej plati 
bila elektrarna neposredno nevar
na tudi za živali in rastline, ki v 
praznih strugah ne morejo 
preživeti. Meddržavni dogovor je 
jasen in predvideva deset mese
cev v letu najnižji pretok tisoč 
litrov v sekundi, dva meseca v 
letu pa 850 litrov v sekundi. 
Dogovorjeni najnižji pretok ni 
bil določen kar na pamet, 
to je pretok, ki je po ocenah 
strokovnjakov še zagotavljal 
kolikor toliko nemoteno življenje v 
strugi in ob njej.

Ivan Draušbaher. župan Mute, pa 
pravi, da po lanskoletnih ostrih 
protestih in ponovnemu dogovoru 
med državama vendarle ni 
več zaznati kršitev pretoka. 
Slovenska stran si je z novim 
sporazumom zagotovila, da lahko 
brez vnaprejšnje napovedi na 
avstrijski strani kadar koli preveri 
spoštovanje dogovorjenega pre
toka. Očitno so k temu pripomo
gle tudi zagrožene sankcije.

PREPIH

vanja elektrarne dobili odškodni
no 25 milijonov šilingov. Nekateri 
imajo s Kelagom sklenjene nepo
sredne dogovore o odškodnini za 
manjši dohodek zaradi manjšega 
pretoka reke Bistrice. V lanskem 
letu pa je državni proračun zaradi 
kršitev pretoka prejel iz Avstrije 
še 120 milijonov tolarjev, od tega 
jih je 10 milijonov porabilo delo 
ekspertne komisije, preostanek 
pa je bil vložen v sanacijo posle
dic obratovanja te elektrarne v 
občini Muta.

Poleg plačila odškodnine je mora
la avstrijska stran urediti še 
dodatna merilna mesta in dopol
niti pravilnik o obratovanju. To je 
dokument, v katerem so zabe
leženi postopki in proizvodnja. V 
njem spremljajo razmere v celot
nem povodju reke Bistrice. Tako 
so Sloveniji omogočeni redni 
letni nadzor in občasne kontrole, 
ki jih na merilnih mestih 
lahko tudi nenapovedano izvajala 
pooblaščena organizacija iz 
Slovenije.

Zaradi HE Golice in velikanske 
pregrade napolnjene z milijoni 
kubičnih metrov vode, je prebival
ce pod jezom v dolini reke 
Bistrice v občini Muta strah. Ta 
pregrada pomeni potencialno 
nevarnost za življenje ljudi, in 
posredno nevarnost so priznali 
tudi Avstrijci, ki so financirali 
izgradnjo alarmnih naprav v dolini 
reke Bistrice, neposredno škodo, 
ki je nastala s tem posegom, pa 
so priznali v obliki odškodnin. 
Nerešeno obstaja vprašanje, ali 
so ti ljudje upravičeni do odškod
nine, nekakšnega plačila za 
strah, ker morajo živeti pod 
jezom? Odškodnino so tamkajšnji 
krajani zahtevali, nekateri tudi 
selitev iz teh krajev, vendar brez 
uspeha. Kelag je plačilo tovrstne 
odškodnine zavračal, češ da je 
akumulacijski jez grajena tako, 
da porušitev skorajda ni mogoča.

Toda, New York in 11. september 
sta dovolj nazorno pokazala, da 
je na tem svetu danes vse 
mogoče. Zato je zatišje na Golici 
morebiti le začasno.

Na Muti so že ob začetku obrato- (mp)
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KOROŠKA V SLIKI
gospodarstvo

Na Gortini, kjer je odcep proti naseljuje bila že svojčas lepa kape
lica. Sedaj je še lepša. Bližnji sosed, ki ureja stanovanja, je želel 
tudi tovrstno kulturno lepše sosedstvo. Naročil je kraju in okolju pri
merno strokovno vodeno obnovo in nastala je zares lepa kapelica, 
najbrž lepša, kot je bila ob postavitvi. Občina Muta pa je že pred 
tem uredila izogibališče in okolico.

Posnetek Kristl Vaiti

Tudi vrh Pernic, tako pač pravimo okolici cerkve, so med letom 
temeljito polepšali. Obnovili so del ostrešja na zgodovinsko 
zaščiteni stavbi župnišča. Za nekaj let je ta čudovita stavba rešena 
vsaj pred zamakanjem. Taka zgodovinska dediščina pa je lahko tudi 
breme. V ozadju propada veliko gospodarsko poslopje. Morda bi 
lahko bil tam prelep etnološki muzej. Tudi okolico stare šole lepo 
urejajo.

Posnetek Kristl Vaiti

Tradicionalni Elizabetin sejem v Slovenj Gradcu je bil letos na 
Glavnem trgu in na Trgu svobode. Stojnice so bile zato utesnjene 
zaradi gradbenih del, ki so v teku. Kljub temu so ponujale raznovr
stno blago, največja je bila ponudba prehrambenih artiklov, postelj
nine, obutve, suhe robe, konfekcije in čistil. Tudi kupcev ni manjka
lo.

Posnetek Stanko Hovnik

V spomin na zadnjo oktobrsko nedeljo so v krajevni skupnosti 
Kotlje tudi letos pripravili dobro organizirano osrednjo prireditev in 
vrsto spremljajočih dogajanj. Na proslavi so govorili Janko Tory, 
predsednik KS Kotlje, ravenska županja Ivana Klančnik ter borec in 
kulturnik Mitja Šipek. V kulturnem programu so nastopili učenci 
Osnovne šole Koltje, pihalni orkester, Marjana Mlinar, Tina Pandev, 
gost iz Madagakarja in pevski oktet.

Posnetek Stanko Hovnik
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V Osnovni šoli na Muti so še posebej skrbno organizirali vse prire
ditve in predstavitve ob evropskem letu jezikov. 0 jezikih, o govor
nem izražanju in pomenu medsebojnega razumevanja v pogloblje
nem smislu in širših kulturnih in političnih dimenzijah so spregovo
rili pedagogi. Res smo po svoje čuden mali narod. Vsaj kar se tiče 
jezikov, bi lahko zapisali, da veliko znamo. Le redki nas prehitevajo, 
mnogi pa dohitevajo. Torej, učimo se, je izzvenela prireditev na 
Muti.

Posnetek Kristl Vaiti

Gobarsko društvo Ježek na Muti je bilo tudi to leto v polnem 
gibanju. Sodelovali so na razstavah, sejmih, šolskih naravoslovnih 
prireditvah in srečanjih gobarjev. Med najbolj aktivnimi sta vsekakor 
Lenka in Zlatko Šmuc. Ne samo, da sta oba z učenjem prislužila 
naziv determinatorja, na pomoč in nasvet priskočita prav vsakomur, 
ki je tovrstnega znanja v gobarstvu potreben. Zaradi tega jima znan
ci najbrž pravijo, da sta gobarja z velikim G.

Posnetek Kristl Vaiti

Ob izidu nove dvojne številke revije za leposlovje in kulturo

ODSEVANJA (www.km-z.si/odsevanja) so pripravili Blesk odseva, 
literarno-glasbeno-modno predstavo, kije po zamisli urednika Blaža 
Prapotnika temeljila na vsebini revije. Rdeča nit prireditve so bili 
unikatni inštrumenti mojstra Ignaca Zaletelja (v Obsevanjih je 
intervju z njim) in živa glasba, ki so jo izvajali s temi glasbili. 
Nastopili so: kitarista Benjamin Lužnic in Andrej Ofak, skupine 
Suha južina, Abadon ter Ex animo. Leposlovje je prebiral Primož 
Tušnik, predstavitev modnih kreacij Stanke Blatnik so pripravile 
manekenka Vida Gostenčnik, frizerka Petra Maček in Valerija 
Šertel, ki je manekenko naličila, program pa je povezovala Ajda 
Prislan.

Zadružni dom v Doliču je letos dobil novega lastnika. V dobrih dveh 
mesecih je nov lastnik stavbo prenovil, v njej pa poleg gostišča 
uredil novo sodobno samopostrežno trgovino. V kletnih prostorih je 
na lepo urejena lovska soba, kamor ne bodo zahajali le lovci. V njej 
bodo namreč z lovskimi specialitetami postreženi tudi drugi gostje. 
Otvoritvi lovske sobe so prisostvovali tudi Graškogorski fantje, ki so 
s svojim nastopom popestrili otvoritveni program.

Posnetek Franc Jurač

Prevalje, Mežiška dolina in vsa Koroška so končno dočakali veliki 
dan: 23. novembra so se uradno odprla vrata prepotrebnega Doma 
starejših na Fari, ki ga je skupaj z občinami Mežiške doline finan
ciralo ministrstvo za delo. Lepi zračni prostori bodo poslej na voljo 
tistim, ki so jim namenjeni - ljudje v jeseni življenja bodo tu spoz
navali nove prijatelje in bodo deležni vseh vrst aktivnih in družabnih 
dejavnosti. Predvsem pa bo zagotovljena ustrezna strežba in medi
cinska pomoč. V novem domu je svoje prostore dobila tudi fiziote
rapija Zdravstvenega doma Ravne na Koroškem.

Posnetek: -dj
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4. decembra praznuje občina Mežica svoj praznik. Ob tej priložnosti 
izrekam občankam in občanom iskrene čestitke in vas vabim, 

da se v čim večjem številu udeležite naših prireditev.

Posebne čestitke veljajo prejemnikom letošnjih občinskih priznanj.

Župan Občine Mežica 
Janez Praper

PROGRAM PRIREDITEV OB 4. DECEMBRU
PRAZNIKU OBČINE MEŽICE

OBČINSKEM

v petek, 30. 11. 2001:

■ Ob 16.00 uri: Promenadni koncert Pihalnega orkestra Rudnika Mežica
■ Ob 16.30 uri: Slavnostna seja Občinskega sveta Občine Mežica s podelitvijo občinskih 

priznanj; s kulturnim programom bodo sodelovali učenci glasbene šole pod vodstvom 
g. Miklavžina

■ Ob 1 8.30: Predstavitev povesti » CITRA VAS« v dvorani hotela Peca Mežica

v soboto, 01. 12. 2001:

■ Od 9.00 ure do 16.00 ure organizira Strelsko društvo Tone Okrogar - Nesti Mežica v 
počastitev občinskega praznika odprto prvenstvo Mežice v streljanju z zračno puško, na 
strelišču v Narodnem domu.

■ Ob 1 8.00 uri: Proslava v počastitev občinskega praznika v Narodnem domu

v torek , 04. 12. 2001:

■ na dan občinskega praznika vabita:
- Osnovna šola Mežica na razstavo likovnega ustvarjanja osnovnošolcev, v prostorih OŠ 

Mežica in
- Vrtec Mežica na dan odprtih vrat

v soboto, 08. 12. 2001:

■ Od 9.00 ure dalje bo potekalo v Športni hali v Mežici odprto prvenstvo Mežice v odbojki 
za ženske rekreacijske ekipe
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40 let Radia Radlje

29. november 1961 štejejo za uradni rojst
ni dan Radia Radlje. Prvi poskusi tipanja v 
takrat najstrožje kontroliran eter pa so se 
pričeli že nekako sredi poletja. Za te je 
vedela le ozka skupina ljudi, saj početje ni 
imelo dovoljenja, bil pa je čas, ko smo 
menili, da »sovražnik posluša«.
Ta radio, eden prvih v Sloveniji, je bil res 
čudno dete. Če je bil karan, če so ga »vlek
li za ušesa«, če ni imel za kruh, mu nihče ni 
hotel priznati očetovstva. Če so ga hvalili, 
jih je bilo preveč. Trdovratno in hitro se je 
razvijal, rasel, postajal krepkejši, lepši, 
prihajal v vse več hiš, preboleval je otroške 
bolezni medija in postajal samostojen. Z 
ljudmi, ki so mu dajali podobo in vsebino, 
se ni več klanjal niti levo, še manj desno, 
pazljivo je ubiral pokončno pot javnega 
obveščanja.
Napenjali smo dolge antene, od strehe do 
strehe, tiščali ušesa na sprejemnike. 
Radioamaterji, med njimi je bil tudi sloviti 
Ivan Mihev, so se navduševali nad pretvor
nikom ali relejno radijsko postajo. 
Spominjam se, med nekim prevozom iz 
Maribora je načelnih oddelka za gospodar
stvo Albin Verdnik navdušeno sprejel idejo 
o lokalni radijski postaji. Imeli smo splet 
srečnih okoliščin, naš poslanec v 
republiškem zboruje bil Milan Merčun, tak
ratni direktor Radia Ljubljana. Naj naredi 
nekaj za nas! Za svojo volilno bazo, smo 
rekli. Visoki cilji in vztrajnost sta bila 
združena. Veliko je bilo pomoči z radia 
Maribor, Vilije delal zastonj.
Marjan Fortič, za radio zelo zaslužen mož, 
je imel znanca, pravtako Fortiča, na Radiu 
Ljubljana, še nekaj znancev in doma veliko 
navdušencev, podporo takratne SZDL. 
Pajeva in pozneje Zlatko Ogrinc, sta bila 
preudarna človeka. Delo je steklo, dobili 
smo 0,75 kw oddajnik, antena je na eni 
strani pristala v cerkvenem stolpu (nekateri 
so namigovali na spogledovanje s cerkvijo), 
na drugi strani pa je bila usidrana v bregu 
nad Radljami.
In tako je skoraj utopična ideja tistega cen
traliziranega časa dobila vsebino. Ob zibelki 
radia so delali ljudje, ki jim ni bilo žal časa. 
Ne bo odveč, skoraj deset let za delo ni bilo 
v Radljah nobenega honorarja, pisali, sne
mali in emitirali smo za »hvala tovariši« ali 
pa še to ne.
Če me spomin ne vara, smo takrat nazdra
vili: Albin Verdnik, tuje bil Marjan Fortič, dal 
je garažo in del stanovanja za studio, Tone 
Vodušek, Zlatko Ogrinc, Mirko Lavre, prof. 
Krebsova in še vrsta ljudi, ki so po kapljicah 
dodajali vsebino programa. Zanimivo je, da 
je idejo močno podpiral tudi takratni pred
sednik občine Tone Mravljak, pa njegov 
brat Tomo, slednji z znanjem tehnike.

Poskusi so se pričeli, nekega večera, točno 
ob uri strahov, že ob polletju. Z uradnim roj
stvom pa smo odprli pot slovenskemu pro
gramu v te kraje. Postali smo prvi val 202 v 
Sloveniji in relejna radijska postaja, saj 
smo prenašali osrednji radijski program ves 
dan.
Še bolj kot tehniki smo bili »bosi« dopisniki. 
Takrat se nas je lotila Ana Mlakar, 
Pankerjeva, smo ji pravili. Pa nam je ogrom
no dala, bila je lektorica v osrednji hiši. 
Neizprosna, a nikoli pokroviteljska. Kasneje 
smo to že počeli skupaj s kolegi iz Slovenj 
Gradca, bilo nas je več, bili smo bolj smeli. 
Tehnika je bila skromna: prvi Hornophoni, 
Lowe opte in zgodovinska redkost, toda 
zelo trpežna mešalna miza Radia Maribor, 
tista s katere je šla prva povojna oddaja 
leta 1945 iz Maribora. Pa smo jo, tako kot 
mnogo drugih dragocenosti, v času neke 
nepremišljene evforije vrgli na odpad. 
Škoda! Še pomnite, stikalne plošče so 
segale do stropa, magnetofoni greli, da bi 
skoraj lahko na njih kuhali kavo?
Dojenček se je hitro razvijal, strokovno in 
tehnično, skoraj napol pritihotapljenih 
Rewoksih, prvemu Uherju in nastajanju gla
sbenega fonda. Pa nedeljske oddaje, ki so 
jih ljudje nestrpno čakali ob sprejemnikih in 
sodelovali, pisali spodbujali, svetovali; bilo 
je nekaj novega, razgibal, nekako sprostil je 
ljudi. Sledila je torkova, tehniška oddaja, 
četrtkova, mladinska, sobotna, pretežno 
uglašena za dom in družino, kasneje novo
stim iz knjižnice, slednje je pripravljala 
Ivanka Kus.
Tu se moramo ustaviti. Omeniti moramo 
Vido Ogrinc, menim, da je zbrala najdaljši 
staž na radiu. Med tehniki pa nedvomno Vid 
Koležnik.
Le komu ni ostala v spominu oddaja za 
otroke Janeza Kadiša. Rozike Fras in dru
gih. Imeli smo oddaje za kmetovalce, za 
zdravje in še in še.
Prvi, nekako politično določen urednik je bil 
ing. Franc Pečnik. V svojem času z daleč 
preveč liberalnimi pogledi - ni bil dolgo. 
Radio nas je zbližal, informiral, izobraževal, 
postavil v svet. Tu je zraslo nekaj odličnih 
novinarjev, ki delajo še danes. Pripravljali 
smo oddaje »Pokaži kaj znaš«, prirejali 
dobrodelne akcije, pomoč ljudem in končno 
tudi preko tega vstopili v takratni svet tele
vizije. Takratni sodelavci so pošiljali svoje 
prispevke v slovenske osrednje časopise, 
območje se je odpiralo, ni bila samo 
Ljubljana, Maribor... Oglašali so se tudi 
drugi kraji, bili smo zraven. Živeli smo 
skromno, preskromno, škrtarili smo za 
nove antene, opremo, za nove prostore, 
vedno vpeti med dilemo, ali bolj ubogati ali 
manj dobiti.

PREPIH

S/auica v akciji
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Skoraj neopazno smo pričeli oddajati na 
srednjem valu 89,5 in v sredini devetdese
tih ugasnili z muko in žulji zgrajen antenski 
sistem na radeljskem polju, ki samo zaradi 
političnih dilem ni bil zgrajen na boljši loka
ciji. Prerasel je v celodnevni program, z 1 
kw in UKW oddajnikom, in preživljal tudi 
travme.
Osamosvojitveno vojno je radio pričakal raz
meroma dobro opremljen, tvoril je del 
četrte radijske mreže Slovenije, ki ni bila 
nikoli porušena. Med prvimi smo prihode 
kolon JA proti mejam poimenovali s pravim

imenom »agresija« in ljudje so pričeli dviga
ti pesti, protestirati, postavljati barikade.
V letu 2000 se občine Ribnica, Podvelka, 
Vuzenica in Muta odločijo, da prodajo svoje 
ustanovne deleže radia. Skoraj zastonj je 
bila na mizi torta in g. Belna Bojan ponudi 
v prvem zamahu dovolj keša - in Radio 
Radlje gre z vsemi pravicami in frekvenco v 
zasebno last z deležem občine Radlje, ki se 
svojemu deležu odpove kasneje. 
Programsko ni prehudih sprememb, 
prihajajo nove povezave, ne izgublja stika s 
poslušalci. Za to se trudi Slavica Urh.

gospodarstvo
Tako se v štiridesetih letih nekako konča 
obdobje pionirskega dela postaje, ki nikoli 
ni bila trobilo politike nobenih barv, ne tre
nutnih avanturistov, temveč dostojen ust
varjalec obveščanja v tem predelu in pov
sod, do koder je segal in sega glas Radia 
Radlje. Še vedno mu lahko prisluhnete in 
najbrž boste priznali, daje prijeten, v popol
danskih in večernih urah pa iz studia Plus v 
Mariboru prinašajo skupni program treh 
radijskih postaj. Kar osvežujoči so

k. vaiti

RUSKI VELEPOSLANIK OBISKAL 
SLOVENJ GRADEC
Dobre možnosti sodelovanja z ruskimi podjetji

Slovenj Gradec, sedež Skupine Prevent in Johnson Controls, je v 
okviru obiska, ki ga je v Slovenj Gradcu organiziral direktor Efekta 
Bogdan Gabrovec, obiskala delegacija ruskega veleposlaništva, 
Tigran Aleksandrovič Karahanov, veleposlanik Ruske federacije v 
Sloveniji in Vjačeslav Nikolajevič Dimitrijev, trgovski predstavnik 
Ruske federacije za Slovenijo in Hrvaško s sedežem v Ljubljani. 
Seznanila sta se z dejavnostmi Skupine Prevent, predstavljene pa 
so jima bile tudi dosedanje izkušnje nekaterih podjetij skupine pri 
poslovanju z Rusijo in njihovi smeli načrti v prihodnosti.

Jože Kozmus, predsednik uprave Prevent d.d., je ob tej priložnosti 
dejal:

»Nekatera izmed podjetij Skupine Prevent, so v preteklosti že 
uspešno sodelovala s podjetji tedanje ZSSR. Slovenska blagovna 
menjava z Rusko federacijo se je v letošnjem letu zelo povečala, 
zato vidimo dobre možnosti ponovnega prodora naših podjetij na 
ruski trg.«
Gosta iz Rusije sta bila nad videnim izjemno navdušena in tudi 
sama ugotovila, da obstajajo velike možnosti za medsebojno 
gospodarsko sodelovanje slovenjgraškega podjetja z Rusijo.

-vik

KONSTRUKCIJSKI BIRO KOROŠKE

Idejo, da se ustanovi Konstrukcijski biro Koroške, je dala gospa 
Savinke Urbašek, direktorice Nierosa iz Slovenj Gradca in pod
predsednice GZS za Koroško.

Zakaj takšna pobuda? Preprosto zato, ker je v koroških podjetjih 
dovolj visoko strokovno usposobljenega kadra, ki pa deluje le zno
traj firm in je redko v celoti izkoriščen. Hkrati imamo v regiji veliko 
manjših podjetij in podjetnikov, ki bi znanje in storitve takšnega 
kadra potrebovali, pa si ga tudi zaradi obstoječe delovne zakono
daje ne morejo privoščiti.

V biroju se združujejo različni strokovnjaki s tehničnega področja, ki 
bodo opravljali storitve za različne naročnike. Na ta način bodo za 
vse dostopni strokovnjaki, znanje pa ostaja na Koroškem.

Projekt je podprlo tudi Ministrstvo za gospodarske dejavnosti, ki je

že sofinanciralo prvo fazo, v kateri so bile izvedene preliminarne 
raziskave. Na nedavnem sestanku Upravnega odbora GZS in 
koroških županov je bila ideja podprta tudi s strani nekaterih župa
nov, ki so pri ustanovitvi pripravljeni sodelovati.

Prav gotovo ima koroško gospodarstvo skupaj dovolj projektov, ki 
bi tak profil zadovoljil, vendar bi jih bilo potrebno združiti. Če bi 
delali občasno za eno, drugo ali tretjo firmo, bi imeli gotovo dovolj 
lahkih, težjih in težkih nalog, ki bi pomenile dovolj velik izziv. 
Stranski produkt takšne povezave pa bi bila možnost oblikovanja 
grozda (vladna sredstva) in pa večja povezanost koroškega gospo
darstva. Istočasno bi dosegli tudi, da bi lahko tudi obstoječi kon
strukcijski biroji prodajali svoje proste kapacitete preko tega biroja. 
Na ta način bi pridobili še eno dodatno korist, to je dvig strokovne 
ravni naših lastnih tehničnih oddelkov.

-su
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RUMENE ŠIMIH 1111
SLOVENIJA TEL

V KNJIGI 
NA ZGOŠČENKI 
NA INTERNETU 

wwwLrumenestrani.com

POSLOVNI IMENIKI Z NAJDALJŠO TRADICIJO V SLOVENIJI

ZA VAS ZE IZ LET POSLOVNI IMENIKI
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IZBIRA DOBAVITELJA ELEKTRIČNE ENERGIJE:
Upravičeni odjemalci (odjemalci nad 41 kW)

PREPIH_____________________________________ gospodarstvo

Vsak odjemalec nad 41 kW je upravičen 
odjemalec in ima možnost, ne glede na 
katero omrežje je priključen, izbirati dobavi
telja (trgovca, tržnega posrednika ali za
stopnika) električne energije, s katerim 
sklene pogodbo. Za dostop do omrežja ter 
uporabo omrežja (omrežnina, ki je enaka 
za posamezne napetostne nivoje na celem 
teritoriju v Republiki Sloveniji) pa mora skle
niti pogodbo s trgovcem ali posrednikom 
oziroma z upravljalcem omrežja, na katere
ga je priključen (npr. ELEKTRO CEUE).

Pri izbiri dobavitelja bo imela bistveno vlogo 
ponujena cena posameznega dobavitelja. 
Dobavitelji bodo lahko zagotovili nižjo ceno 
v odvisnosti od količin ter dinamiko odjema 
z ozirom na tarifna obdobja. Za doseganje 
nižje cene bo torej potrebno združevanje 
odjemalcev pri dobavitelju. Dobavitelji, ki 
bodo operirali z velikimi količinami, bodo 
lahko konkurenčni.
Prav tako bodo pomembne tudi druge pred
nosti, kot so poznavanje problematike ter 
prevzemanje rizikov glede odstopanj od 
predvidenega odjema ter prevzema

finančnih rizikov glede poravnave stroškov. 
Za opredelitev glede izbire dobavitelja bo 
nazadnje vplivalo tudi zatečeno stanje v 
okviru dosedanjih pogodbenih odnosov (kar 
bo veljalo predvsem za manjše upravičene 
odjemalce) ter prisotnost na odprtem trgu 
z energijo.

ENERGETIKA RAVNE je lahko za
upravičenega odjemalca:
• trgovec, od katerega bo ta kupoval elek

trično energijo,
• tržni posrednik, ki bo posredoval pri skle

panju pogodb in pri nakupu ali
• tržni zastopnik, ki bo za fizično ali pravno 

osebo opravljal po njenem pooblastilu 
vse transakcije in opravljal tudi posred
niško funkcijo.

Konkurenčne prednosti ENERGETIKE
RAVNE kot trgovca oziroma dobavitelja elek
trične energije so zaradi združevanja upra
vičenih odjemalcev doseganje konkurenčne 
cene električne energije na trgu (količine, 
dinamika odjema...).

Anton BERTALANIČ

Z' N *1
slovenske železarne

ENERGETIKA
RAVNE d.o.o.

ISO 14001 Ihmbc:
Euin Egi-k..

ISO 9001

Koroška v Evropi

SPORAZUM O SODELOVANJU REGIJ
V mestu Varpalota na Madžarskem je okto
bra potekala ustanovna skupščina regij 
Marce - Italija (sestavlja 12 občin), 
Varpalota - Madžarska (sestavlja 8 občin), 
Lavanttal - Avstrija (sestavlja 8 občin) in 
Koroška - Slovenija (sestavlja 12 občin). S 
strani Koroške so se skupščine udeležili vsi 
predstavniki koroških občin, župani in njiho
vi pooblaščenci.

Podpisa sporazuma so se poleg predstav
nikov občin udeležili še veleposlaniki oz. 
njihovi pooblaščenci vseh štirih držav. Takoj 
po podpisu sporazuma je bila ustanovna 
skupščina združenja, na kateri je sodeloval 
po en predstavnik iz vsake občine.

Naloga združenja je predvsem promovirati 
in pospeševati razvoj socialno - ekonom
skih, kulturnih, zgodovinskih in okolje - var
stvenih načel na vključenem teritoriju ter 
iskati in urejati kakršno koli možnost eko
nomske podpore, spodbujati politiko med
sebojne pomoči in sodelovanja.
In cilji: krepitev sodelovanja in povezovanje 
dejavnosti na vseh področjih delovanja

članic, še posebej priprava programov, 
katere bo materialno podprla Evropska 
unija.
Po končani skupščini se je na prvem delov
nem sestanku sestal izvršilni odbor, ki je 
načelno spregovoril o programu dela in v tej 
zvezi pregledal dosedanje aktivnosti in 
projekte, ki so bili načelno že zastavljeni. 
Ugotovljeno je bilo, da sta že zastavljena 
dva projekta, in sicer projekt kulturne 
izmenjave galerij; vse štiri regije naj bi pred
lagale po enega priznanega umetnika na 
področju likovnih del, ki bi skupaj sodelova
li na razstavi. Projekt bodo vodili predstav
niki galerije in mesta Wolfsberg in Slovenj 
Gradec.
Drugi projekt, o katerem že tečejo posa
mezne aktivnosti, je izmenjava šolskih 
otrok. V tej zvezi bi želeli v prvi fazi pripravit 
teden učenja skupaj z otroci vseh štirih 
regij. Predlagano je, da iz vsake regije sode
luje en razred otrok, do 14 let starosti, sku
paj 120 otrok. Mesto Slovenj Gradec je 
ponudilo za prvo srečanju tudi lokacijo v 
Resi.

-ip
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naši kraji PREPIH
JOSIPDOL NA POHORJU
Ob 200 obletnici prve omembe kraja so odprli muzej kamnoseštva in steklarstva

Trak je prerezala županja Marija Sgerm /Posnetka: Foto Anka/

Josipdol, strnjeno naselje z nekaj manj kot 450 prebivalci v občini 
Ribnica na Pohorju je praznoval pomemben jubilej: 200 let prve 
omembe kraja. Ob tej priložnosti so uradno odprli muzej kamno
seštva in steklarstva in prenovljen odsek ceste skozi vas.

Ureditev sejne sobe, muzejske sobe in sanitarij v kulturnem domu 
ter cestni odsek od lipovega drevoreda so izvedli že v letu 2000, 
letos pa so asfaltirali dodatnih 580 metrov ceste, tako da je zdaj 
skozi Josipdol v celoti urejena.

»Ker bi radi obdržali mlade v kraju, tudi letos nadaljujemo z uredit
vijo stanovanj. Občina ima največ lastniških stanovanj prav v 
Josipdolu, lani smo jih uredili osem, letos nadaljujemo z obnovo 
sedmih stanovanj. V doglednem času bomo pristopili k ureditvi 
športnega igrišča, načrtov pa je še več,« pravi županja občine 
Ribnica na Pohorju Marija Sgerm.

Prav tako so za avtobusni promet usposobili cestno povezavo z 
novim kmečkim turizmom Bizjak, veliko je bilo vloženega v 
vzdrževanje gozdnih cest in javnih poti, pa v ureditev avtobusnih 
postajališč itd. Jopidol in okolica tako pridobivata na pomenu in 
privlačnosti.

Do prve omembe kraja je prišlo 28. julija leta 1801, pod imenom 
Josefstalhutte. V kraju je delovala steklarna - glažuta, ki je postaja
la iz leta v leto pomembnejša.

Leta 1825 je Podlesnikov© hubo s steklarno kupil Josip Langer. 
Takrat je tudi kraj uradno dobil ime Josefsthal. Langer je posodobil 
obrat, tako da steklarna ni več izdelovala samo navadnega oken
skega stekla, ampak tudi lepe brušene in gravirane izdelke. V tem 
času so v Josipdolu gorele štiri peči in bilo je osem talilnih loncev, 
zaposlenih pa je bilo okoli 34 delavcev.

Leta 1838 je prešla posest v roke Henriku in Ceciliji Gasteiger. 
Steklarna je imela tudi svojo žago, obrat pa je bil znan po izvrstnih 
izdelkih in širokih trgovskih poteh. Steklarna je takrat zaposlovala 
do 90 delavcev, kraj, ki je bil lepo urejen s parkom, drevoredom in 
ribnikom, pa je štel okoli 200 ljudi. Iz steklovine so najpogosteje 
izdelovali pivsko posodje, lekarniške izdelke, kozarce za žgane 
pijače, stekleno jedilno posodo...

Leta 1885 je začel nad glažuto nastajati kamnolom, ki je sprva 
pomenil le dodaten vir zaslužka, saj je steklarna še vedno delova
la, v njem pa so izdelovali le kocke za tlakovanje cest.
Posestvo je nato menjalo nekaj lastnikov, dokler ga ni leta 1908 
kupil Josip Lenarčič, veleposestnik in tovarnar z Vrhnike. Bil je tudi 
predsednik trgovske in obrtne zbornice v Ljubljani in državni posla
nec v dunajskem parlamentu.

Lenarčič je leta 1909 zaustavil delovanje in povečal proizvodnjo v 
kamnolomih, kjer so tonalitne kocke izdelovale predvsem ženske, 
moški pa so izdelovali večje plošče, kvadre in robnike. Okoli leta 
1922 je Lenarčič dal zgraditi ozkotirno železnico, s katero so 
izdelke vozili do železniške postaje v Podvelki.

Med drugo svetovno vojno so kamnolome izkoriščali Nemci, po 
vojni pa jih je prevzela Granitna industrija Josipdol, ki seje kasneje 
preimenovala v Industrijo granita, marmorja in glinice Josipdol (ING- 
MAG) in je delovala do aprila 1984 leta. Izdelki iz kamna so, kot 
nekdaj steklo iz glažute, ponesli ime Josipdola daleč po svetu.

-vik
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PREPIH naši kraji
CUDV Črna in Majda Klančar so pripravili dobrodelni koncert za otroke Centra
Denar za nakup pripomočkov že zbirajo

Pred dnevi je v športni dvorani osnovne 
šole (OŠ) Franja Goloba na Prevaljah 
potekal dobrodelni koncert za otroke z težjo 
motnjo v duševnem razvoju, ki prebivajo v 
Centru za usposabljanje, delo in varstvo 
(CUDV) Črna na Koroškem. Na koncertu, 
pripravil ga je črnjanski CUDV v sodelovanju 
z Mariborčanko Majdo Klančar, mamo 
enega izmed gojencev, so nastopili številni 
mladi in nekoliko starejši posamezniki in 
glasbene skupine, izkupiček pa so nameni
li za nakup pripomočkov za otroke Centra, 
ki imajo težave z gibanjem.
Program sta vodila Aleš Rod in Tadeja 
Kurnik, na odru pa so se zvrstili Branko 
Sitar, Drago Jošer, dvojčici z Janezom, Edvin 
Fliser, harmonikarski orkester Prežihov

Voranc Ravne, Ivo Radin, Marijan Smode, 
Melita Golob, Milan Kamnik, Mlade frajle, 
Nataša Madjar, skupina Gamsi in strašna 
Jožeta.
Zbrana sredstva bodo namenili otrokom 
enote Polžek, to so gojenci z težjo motnjo v 
duševnem razvoju, ki nujno potrebujejo kli
matsko napravo in hidravlično posteljo.
Dan pred dobrodelno prireditvijo pa je v 
črnjanskem kulturnem domu potekalo tudi 
prvo srečanje Orffovih skupin za osebe z 
zmerno in težjo motnjo v duševnem razvoju, 
ki ga prav tako pripravlja črnjanski Center. 
Na srečanju so otroci in mladostniki poka
zali, da zmorejo tudi ustvarjanja na glasbe
nem področju, da znajo zaigrati pesem.

-dj

Z novim voznim redom naj bi Slovenske železnice ukinile 
tudi tri vlake na Koroškem

BODO PROTESTI ZALEGLI?

Slovenske železnice, poslovna enota 
potniški promet, namerava v zimskem 
obdobju zmanjšati obseg voženj v 
potniškem prometu za 9,9 odstotka. Tako 
bo od 16. decembra dalje v celoti ukinjenih 
kar 19 vlakov. Ukinili bodo tudi nekaj 
vlakov, ki so dosedaj vozili vsak dan, z 
novim voznim redom pa ne bodo vozili ob 
koncu tedna. Ukinitev voženj na poti med 
Mariborom in Prevaljami je na Koroškem 
naletela na oster protest.
Na koroški progi bodo ukinjeni trije vlaki.

Vozni red med tednom ostane skoraj 
nespremenjen, razen zadnjega vlaka (iz 
Maribora ima odhod ob 20.10 uri), ki bo 
odslej ne bo več vozil na relaciji Maribor- 
Prevalje, temveč samo od Podvelke in nazaj 
do Maribora. Ukinjajo tudi edina dva para 
vlakov, ki sta na relacija Maribor-Prevalje in 
nazaj v Maribor vozila ob sobotah (prvi je 
imel odhod iz Maribora zjutraj ob 5.20, 
drugi popoldan ob 14.37). Ukinili naj bi jih, 
ker je bila zasedba na njih le okoli 2,5 
odstotna (od 250 sedežev naj bi bilo na

vlaku zasedenih le približno deset mest).

Načrtovana ukinitev nekaterih prog je med 
koroškimi župani povzročila precejšnje 
negodovanje, saj so prepričani, da bo ukini
tev prizadela predvsem delavce, študente 
in dijake. Ivan Draušbaher, župan občine 
Muta in predsedujoči svetu koroške regije, 
je dejal, da bo z ukinitvijo regija še bolj zapr
ta, zato župani pripravljajo protestno pismo, 
ki ga bodo poslali odgovornim na SŽ.

-dj

90 let Klemenčeve 
mame

Oktobra letos je dopolnila 90 let občanka Ribnice na Pohorju, 
gospa Kristina Klemenc. Rodila seje na Remšniku, kjer je preživlja
la otroštvo, v mladostnih letih se je poročila v Lehen, zadnja leta 
pa živi skupaj s sinom, v Jospidolu. Poleg šestih otrok skrbi zanjo 
tudi vnukinja Hermina.
Ob praznovanju visokega jubileja sta gospo Kristino obiskala tudi 
županja občine Ribnica Marija Sgerm in podžupan Zdenko Osvald.

-su
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PREPIH___________________________

Občina Mežica praznuje

Občina Mežica praznuje občinski praznik 4. 
decembra, na dan, ko so mežiški rudarji v 
preteklosti proslavljali kot svoj stanovski 
praznik. Tradicijo so Mežičani tako prenesli 
v sedanji čas in svoj praznik obeležujejo 
nadvse slovesno. Poleg svečane seje se v 
tednu dni zvrsti vrsta prireditev, podelijo 
občinska priznanja, pri katerih ima posebno 
mesto podelitev naziva častnega občana. 
Ta naziv lahko pridobi posameznik, ki so s 
svojim delom in ustvarjalnostjo pomembno

prispeva k ugledu kraja.
Naziv častni občan se lahko podeli tudi 
posameznikom, ki niso občani občine 
Mežica in so bili rojeni na njenem območju, 
ali so določen čas živeli na območju občine, 
ali so svojim delovanjem in dosežki bistve
no prispevali k ugledu kraja. Naziv »častni 
občan občine Mežica« podeli občinski svet 
na svečani seji.
Že nekaj let Mežičani uporabljajo tudi svoj 
občinski grb, ki ima v osnovi svetlo-modro

polje, postavljeno na spodnje sivo polje, v 
katerem je veliko svetlo-zeleno polje, ki 
predstavlja celoten prostor občine Mežica, 
neposredno pa tudi goro Peco. Okrog tega 
polja je pravilno razporejenih pet manjših 
temno zelenih polj, ki predstavljajo pet 
okoliških hribov, ki obdajajo Mežico.
Na vrhu krožne kompozicije je stilizirana 
podoba Kralja Matjaža, ki je simbol Mežice, 
na osrednjem zelenem polju so prekrižana 
rudarska kladiva. -vik

Portret nagrajenca:
JOŽE LODRANT

Gospod Jože Lodrant izvira iz znane 
koroške družine Lodrantov. Njegov praded 
Gašper Lodrant se je iz Podkraja pri 
Libučah preselil v Mežico, kjer je kupil 
Hamunovo bajto. Tu seje rodil sin Matevž, 
Hricov majer (prvi hlapec), ki se je poročil 
z Mežičanko Micko Mliner. Rodil se jima je 
sin Ožbi. Leta 1906 sta Lodrantova na 
Prevaljh kupila Linkovo bajto in družina se 
je preselila tja.
Ožbi je postal učitelj na Strojni, v prav tako 
znani koroški družini Sušnik si je poiskal 
ženo Micko. Kot prvi izmed desetih otrok 
se jima je leta 1926 rodil sin Jože.
Jože je po osnovni šoli štiri leta obiskoval 
klasično gimnazijo v Mariboru. Višjo gimna
zijo je po nemški okupaciji v zelo viharnih 
razmerah končal z maturo v Celovcu. Po 
osvoboditvi je opravil abituršentski učitelj
ski tečaj. Poučeval je na 
Prevaljah, na Strojni in v 
Koprivni, dokler ni vstopil v 
bogoslužje in postal slušatelj 
Teološke fakultete v Ljubljani.
Kaplansko službo je opravljal 
na »težkih« mestih v Trbovljah,
Brestanici in Šoštanju.
Po smrti Antona Bošteleta je 
leta 1960 postal župnik v 
Mežici. Leta 1986 se je župniji 
odpovedal in stopil v dejavni 
pokoj.
Letos poleti je Jože Lodrant 
praznoval častitljivi jubilej: 50 
let duhovniške službe. Zlato 
mašo je obhajal v Mežici, kjer 
je preživel večino svojega 
življenja in dela, in na rodnih 
Prevaljah. Ta lep jubilej je 
hkrati priložnost, da mu tudi 
občina Mežica izreče svojo 
zahvalo in priznanje.

Občina mu je v okviru prazno
vanja občinskega praznika podeli
la najvišje priznanje, naziv čast
nega občana občine Mežica. 
Priznanje predvsem zato, ker je 
navkljub težkim preizkušnjam in 
njegovemu stanu nenaklonjenim 
razmeram ostal predan Korošec, 
po duši svetovljan, po dojemanju 
sveta pa tankočuten pravičnež, ki 
je vse življenje ostal zvest svoje
mu prepričanju, ne meneč se 
veliko za opazke in priporočila. 
Svojo službo je vedno opravljal 
vestno in pošteno. Več sta mu 
pomenili vsebina in namen, manj 
oblika in ceremonial.
Njegovo 41 letno delo je v Mežici 
pustilo vidne sledove. Pogumno

seje lotil prepotrebne obnove župnijske 
cerkve, od pokritja zvonika do fasade, 
posodobitve ogrevanje cerkve in župnišča, 
zvonjenja na elektriko, do čudovitih vitraž 
trajne umetniške vrednosti.
Prepotoval je veliko sveta ter svoja 
doživetja in vtise leta 1983 opisal v knjigi 
»Pot okoli sveta«. V knjigah »Nabrani 
spisi« in »Nemirni časi« prav tako opisuje 
svoja zanimiva doživetja. Kljub težkim raz
meram, v katerih je živel in delal, je ohra
ni zdrav smisel za humor. Široko razgleda
nost in znanje Jožeta Lodranta izpričuje 
tudi njegov prevod knjige Antona Vogrinca 
»Nostre maxima culpa« in preko sto 
člankov, ki so bili objavljeni v reviji 
Znamenje, v Mohorjevih koledarjih in v 
Planinskem vestniku.

Marija Praper
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KOROŠKA
trgovina in storitve d. d. ~  ̂ ^

Združili smo moči, da lahko skupaj ponudimo več!

V prodajnih centrih »ZIPO« Slovenj Gradec in »OPSI« Dravograd, z lastnima velikima 
parkirnima prostoroma, je naša ponudba še posebej pestra z ugodnimi cenami:

■ povečana delikatesna dejavnost z lastnima pekarnama
■ vse za gospodinjstvo
• vsak dan preko 50 izdelkov po akcijskih cenah
■ degustacija izdelkov znanih proizvajalcev

Poleg živilskega programa še:

- trgovina s tehničnim blagom 
in gradbenim materialom

- preko 200.000 artiklov
- lastni razvoz blaga

Poleg živilskega programa še:

- oddelek s čevlji
- oddelek s tekstilom
- darilni butik

Vabimo vas v prodajni center »POZI« v Radljah ob Dravi, kjer se lahko v oddelku grad
benega materiala oskrbite z gradbenim materialom, kopalniško opremo, keramičnimi 
ploščicami in materialom za beljenje - skratka, z vsem potrebnim za gradnjo in dom, v 
oddelku cash & carry pa nabavite vse ostalo za gospodinjstvo.

V MESECU DECEMBRU VAS POSEBEJ VABIMO V OSTALE NEŽIVILSKE 
PRODAJALNE, PREDVSEM V PAPIRNICE, KJER DOBITE VSA OSEBNA IN

POSLOVNA DARILA.
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Avto dobite od
2.300.000 SIT
model 1,4i X(3V)

Jubilejno
darilo XSARA II

Prihranite do
335.860 SIT

Dodatno darilo
avtoradio KENWOOD 
z zvočniki

- :

SAXO II že od 1.390.000 SIT 
(darilo: 4. zimske gume)

BERLINGO (1,4i X) 
že od 2.172.000 SIT

Kakovost j ,\ udobnost

HOM
OPREMA

Tovarna oblazinjenega pohištva, d.d.
2380 Slovenj Gradec ■ Pod Gradom 4 
tel. 02 88 25 110 ■ fax 02 88 42 153 

e: prodaja@nova-oprema.si 
w: www.nova-oprema.si

1 vseh dobrih salonih pohištva

Ljubljanski pohištveni sejem 
hala C, razstavni prostor št. 5.

Sodelujte v nagradni igri!
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PREPIH moda
Piše: mag. Stanka Blatnik

MED LONDONOM IN
Kmalu po vrnitvi iz Londonskega sejma frizerske 
mode »Salon International« treh frizerskih hiš: Vidal 
Sassoon, Tony & Guy in Mahogani, ki so predstavile 
nove smernice pričesk za leto 2002 ter šov-seminarja 
največjega mojstra spenjanja pričesk Patricka 
Camerona, so naši frizerje predstavili svoje nove 
kolekcije pričesk doma, na 1. slovenskem frizerskem 
sejmu »Lepota las« v Celju.
Slovenski promotorji lasne kozmetike so svoje izdelke 
predstavili na razstaviščih in po londonskem zgledu - 
na odru, v obliki shovv-seminarjev. Pričeske so v sklo
pu dvodnevnega programa oblikovali slovenski frizerji, 
med njimi korošci: Petra Maček (Loreal), Janja Lesjak 
in Tine Gros (Keune). Piko na i je postavil zaključni 
show-seminar frizerske hiše Tony & Guy iz Londona. 
Glavna smernica prihajajočega leta je punk v (tokrat) 
naravnih tonih, oblike pričesk pa so strogo asime
trične z ostrimi prehodi in podstriženji.

Lepota las / Celje 
Pričeska: Tinefrizer / Frizerski studio No.2 / Radlje 

Styling: Diana Kotnik / Dimodes / Petrovče 
Fotografija: Jasna

KOROŠKO

Salon International / London 
Fotografija: Tinefrizer

Lepota las / Celje
Pričeska: Petra Maček / Frizerstvo IN / Prevalje 
Styling: Stanka Blatnik / Modni atelje / Sl. Grader 
Obutev: Prodajalna Mojca / Ravne na Koroškem 
Fotografija: Tinefrizer

Takoj po frizerski reviji v Celju seje v istem dnevu odvila modna revija v slovenjgraškem Mercator Centru, kjer smo najprej predstavili 
komercialno, modno ponudbo MC (prodajaln Mediana, Planika, Zlatarna Celje, Interšport), v drugem delu pa unikatna oblačila (Stanka 
Blatnik), obutev prodajalne Mojca z Raven na Koroškem ter težko pričakovani finalni kreaciji za miss Slovenije ob glasbeni spremljavi 
domače jazz rock skupine Jazoo Supersonics. Nastopile so tudi plesalke Lenče Nikolove in glasbena zasedba Ex animo.

Dan poprej smo v Galeriji likovnih umetnosti Slovenj Gradec prire
dili kulturni večer ob izidu novih Odsevanj in poleg prebiranja proz
nih del in poezije predstavili glasbo izvajalcev, ki igrajo ročno izde
lane inštrumente mojstra Ignaca Zaletelja, zasedbe Ex animo ter 
za zaključek v živo predstavili obe kreaciji iz školjke.

V Joy klubu se je meseca oktobra zgodila udarna 
modna revija trgovine Cote, ki domuje na Ravnah, v 
Partizanski ulici. V trgovini modnih oblačil s sloga
nom: »Ena trgovina za vse vaše modne muhe«, se 
oblačijo mladi in mladostni kupci. Na modni reviji 
predstavljeno jesensko-zimsko kolekcijo modnih 
oblačil sta dopolnila nakit zlatarstva Pečnik in obutev 
Tejči, kolekcijo pričesk je oblikovala Petra Maček, 
make up Polona Rotovnik Lužnik. Za dekoracijo 
ambienta je poskrbela cvetličarna Narcisa z Raven, 
obiskovalci pa so bili deležni tudi pogostitve pizzerije 
Cosa Nostra. Tudi tokrat pa večer ni minil brez nasto
pa plesne skupine Lenče Nikolove.
Ne pozabite na veliko nagradno igro, v kateri bodo 12. 
januarja v Cosa Nostri izžrebali račune, izdane pri 
nakupu oblačil »Cote« ter podelili naziv »cotarja leta 
2001«, ki ga (jo) bodo oblekli, obuli, sfrizirali, naličili, 
obdarili s cvetjem in pizzo velikanko, njegovo (njeno) 
novo podobo pa ovekovečili na fotografiji ter podelili 
še!2 ostalih mikavnih nagrad.

^ \ : I
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V* ^ , S

\\ \

Oblačila in torbice: Trgovina Cote / Ravne na
Koroškem

Pričeska: Petra Maček / Frizerstvo IN / Prevalje 
Make up: Polona Rotovnik Lužnik / Kozmetični 

studio Ten / Slovenj Gradec 
Nakit: Zlatarstvo Pečnik / Ravne na Koroškem, 

Slovenj Gradec
Obutev in nogavice: Prodajalna Tejči / Ravne na 

Koroškem, Slovenj Gradec, Dravograd 
Fotografija: Foto Studio Ocepek

Oblačila: Stanka Blatnik / Modni atelje / Slovenj 
Gradec
Pričeska: Petra Maček / Frizerstvo IN / Prevalje 
Make up: Valerija Šertel
Obutev: Prodajalna Mojca / Ravne na Koroškem 
Fotografija: Andrej Knez

Modni dogodki se vključno z razstavami 
in glasbeno-plesnimi prireditvami vrstijo 
kot po tekočem traku. Upajmo, da se 
bodo modno plodni meseci nadaljevali 
tudi v prihodnje leto...
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Mercatorjev 

f ROJSTNI DAN
'A /

Mercatorjeva trgovska centra v Slovenj Gradcu in na 
Ravnah na Koroškem sta bila zgrajena v rekordnem 
času. Poslovati sta pričela pred dobrim letom in se do 
danes dodobra utrdila v koroškem prostoru.

Ob prvi obletnici je v obeh centrih v dopoldanskih urah 
potekala LUMPIJADA z ansamblom 12. nadstropje ter v 
popoldanskih urah bogat program z revijami modne 
ponudbe, koroških specialitet, tekmovanjih v rolanju in 
nagradnimi igrami. Slovenjgradčane je zabaval Alfi 
Nipič, Ravenčane pa je v Mercator privabila Natalija 
Verboten... Seveda nista manjkali niti veliki Mercatorjevi 
rojstnodnevni torti.

Samo v Mercator centru Slovenj Gradec se je tistega 
dne izmenjalo 5000 ljudi vseh generacij. »Vsi zadovoljni 
- tudi mi zadovoljni,« je ob tem dejal Peter Kocen, vodja 
koroških Mercatorjevih centrov.

KOPA za otroško kliniko Linasi v elementu
V Šmartnem pri Slovenj Gradcu so letos že tretjič pra-

Na Pediatrični kliniki v Ljubljani so letos uspeli pridobiti nov ultrazvočni zovali Martinove dneve. Ker je v kraju izredno delavno
aparat za diagnostiko prirojenih in pridobljenih bolezni srca pri otrocih in društvo upokojencev, so tudi oni letos pripravili razstavo
mladostnikih. Nakup so deloma financirali z lastnimi sredstvi, deloma pa ročnih del, ob zaključku Martinovih dnevov pa je društvo 
z donacijami podjetij in posameznikov iz cele Slovenije. kmetic postreglo vse obiskovalce z martinovo župo in
Tudi KOPA - računalniški inženiring d.d. iz Slovenj Gradca se je odzvala ajdovimi žganci.
prošnji Pediatrične klinike za nakup osebnega računalnika, s katerim bodo V praznovanje pa se je, kot vidimo na sliki, samoinicia- 
ižboljšali kakovost ehokardiografske obravnave otrok z bolnim srcem. Med tivno (in izven napovedanega programa) vključil tudi neu-
direktorji donatorskih podjetij je bil posebne pozornosti tako deležen tudi trudni Marjan Linasi, kustus slovenjgraškega muzeja in
Bernard Osvald, direktor slovenjgraške Kope. ljubitelj dobre stare glasbe.
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Nadaljevanka...
Primer Petek se resnično razvija kot španske nadaljevanke: 
nič odločilnega se še ni zgodilo, le zapletlo se je - glede ime
novanja predsednika parlamentarne preiskovalne komisije. 
Pravzaprav se je začelo strankarsko merjenje moči in čisto 
mogoče je, da bodo ob tem na Petka čisto pozabili.
28. novembra pa je poteklo že devet mesecev od napada na 
kolego novinarja in morda bodo režiserji prišli na dan s 
kakšnim »nikogaršnjim detetom«...

In cirkus MORE ORFEI 
se lahko skrije...
Ko prideš v slovenski politični cirkus, vidiš v njem veliko 
vrvohodcev, precej klovnov, še več karieristov.. Ne manjka 
tudi petolizcev. Skorajda nič pa ne vidiš krotilcev levov.

f.h.

Cek napoveduj
Tako ponosno je pred dvema letoma za Prepih poziral Marjan 
Kokol - Ček; ko so »njegovi«' odbojkàrji posegli kar po obeh slo
venskih lovorikah.
Ček pa tudi za to sezono napoveduje ponovitev uspeha ekipe 
ravenskega Fužinarja, torej osvojitev naslova državnega prvaka 
v prvi odbojkarski ligi in naslova pokalnega prvaka 
Slovenije. Skupaj z njim držimo pesti tudi mi!

Nagrp.$na igra:
POIŠČITE SE V 
PREPIHU
Tudi v teh sivih in hladnih novembrskih dneh 
nadaljujemo z našo nagradno igro. Če se bo gospod s harmo
niko na naši sliki prepoznal, ga v gostišču nekdanjega 
zadružnega doma v Doliču čaka lepa nagrada, in sicer nedelj
sko kosilo za dve osebi. Pogoj je, da nagrajenec prinese s 
seboj PREPIH in se z njim izkaže, da je res nagrajenec. Dve 
nedeljski kosili ga čakata, mi pa mu v imenu direktorja Srečka 
Vetriha, ki še posebej vabi goste v svoje gostišče, želimo 
dober tek.

U ;

Pregnani klošarji
Obnavljanje Glavnega trga v Slovenj Gradcu je izpred venet
skega konja pregnalo med drugam tudi klošarje, ki so imeli 
ob konju na klopci svoj domicil. V toplih dnevih so se pač 

preselili v Kuharjev park. Res, da tam ni nobenega konja 
in da so tudi klopce zasedene, seveda ob toplih dnevih 
in večerih. Vendar pa so klošarji vseeno bili na 
boljšem, saj so bili deležni zastonjske pijače od 
srednješolcev. Ti so v poletnih in jesenskih dnevih 
dobro založeni s pločevinkami, plastenkami in stekle
nicami in klošarje razumevajoče sprejmejo medse.

PA SE TO:
Dajte no: če že pošiljate beli prah po 
pošti, dodajte še kakšno jajce, da si 
bo naslovnik lahko spekel palačinke!

Natrosil iih ie:

Boljša ena sama sorodna duša kot 
sto sorodnikov.
Kdor ima sorodnikov obilo, zlahka 
najde nedeljsko kosilo.
Človek brez jezika preživi, narod 
ne.
Nekaterim je nenačelnost edino 
načelo.
Zakleti dnevi zlahka verjamejo v 
čarovnije.
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svetovanje-zastopanje-ponudba-storitve 

DOMAČA LEKARNA
□

fflCM
Prežihova IB, Ravne na Koroškem 

tel.: 02 82 18 210

pomožna zdravila, zelišča in čaji 
vitaminski in mineralni dodatki 
ortopedski pripomočki (tudi na nar. ZZZS) 
obvezilni material 
otroški program (hrana in nega) 
športna prehrana

V predprazničnem času vam po ugodnih cenah nudimo aparate za merjenje 
krvnega tlaka, krvnega sladkorja in vlažilce zraka. Možnost plačila na 
obroke, ob plačilu z gotovino vam podarimo darilo.

ugodne cene-bogata ponudba-strokovna postrežba
mcDic«
SKRB ZA ZDRAVJE

Romi poletje, jesen, quattro® : H.;

■v' , V-'"
■ -I -

Privlačna jesenska ponudba 
za omejeno količino vozil Audi. 
Pridite in se odpeljite!

Avtocenter Meh
Koroška c. 7d
3320 Velenje
Tel. (03) 89 68 524
Fax (03) 58 66 395
www.porsche.si/audi/meh
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PREPIH avtomanija
TEST

Za tiste, ki si želijo Passata in si lahko 
privoščijo kaj več kot le osnovno opremo in 
motor, bi utegnil biti zanimiv takšen, kot je bil 
naš testni 130 »konjski« IDI z bogato opremo 
highline. Nedavna prenova je izrazito vidna že 
na zunanjosti, po zaslugi novih odbijačev, luči, 
maske, motornega pokrova in bočnih letvic. Oči 
so pritegnila 17 palčna platišča z nizko- 
presečnimi gumami, ki so omogočala zelo 
dobro vodljivost že tako izboljšanem podvozju z 
dolgo nevtralno lego v ovinkih. Nizke gume so 
sicer malenkostno okrnile udobno požiranje 
lukenj v cestišču, a še vedno je Passatovo 
vzmetenje med najbolje uglašenimi.
Da ni bil športni izgled zgolj šminka, je poskrbel 
prenovljeni 1, 9 litrski IDI motor s 130 KM in 
največjim navorom 285 Nm pri 1750 vrtljajih. Ti 
podatki zadoščajo, da Passat s pomočjo šest- 
stopenjskega menjalnika pospeši do 100km/h 
v dobrih 10 sekundah, pospeševanje pa 
zaključi pri najvišji hitrosti več kot 70 km/h 
preko naših avtocestnih omejitev. Tekoče pre
stavljanje lahkotnega menjalnika in prestave, ki 
lepo pokrijejo uporabno delovno področje 
motorja, tako da turbo luknje ni čutiti, pa imajo 
po mojem okusu vendarle eno zamero: prestav
na razmerja so kratka in prva prestava se sko
raj sploh ne rabi. Pri tem razmišljam o uglajeni, ne pa ostri vožnji. 
Zmogljivosti motorja so odlične, navora je vedno dovolj, a s prenovo je

postal motor tudi glasnejši in bolj požrešen. 
Tako je na 1200 kilometrskem testu poraba 
nihala med skromnih 6,5 do skoraj 10 litrov 
nafte.
V notranjosti vas pričakajo dobro oprijemljivi, a 
trdi sedeži iz usnja in alcantare. Prijetno obliko
van volan ustrezne debeline in prestavna ročica 
sta prevlečena v usnje. Večina potrebnih funkcij 
je po zaslugi bogatih nastavitev volana in 
sedeža na dosegu roke. Sredinsko konzolo je 
krasil lep, pregleden zaslon, na katerega lahko 
prikličete številne funkcije, od nastavitev avto
radia, CD izmenjevalca, navigacije ...
Tudi sicer je v avtomobilu vgrajena vsa že 
znana, vedno bolj nenadomestljiva električna 
oprema. Prostora v notranjosti je nad razrednim 
povprečjem, v prtljažnem prostoru pa tudi: 
dobrih 450 litrov. V splošnem si torej Passat 
zasluži večino pohval: na račun udobja, bivalno- 
sti, opreme, prenovljenega izgleda, varnosti, 
cene (glede na to, kaj nudi), dobrega motorja, 
lege na cesti in zavor.
Manj pa razveseli izdelava, kajti testni avtomo
bil je gostil črička, predal pred sovoznikom seje 
zelo grobo zapiral, desno ogledalo je premajh
no, držala za pločevinke ne omogočajo držanje 
višjih pločevink, zadnja bočna okna se odprejo 
malo več kot do polovice, stikalo za gretje 

zadnjega stekla se skrije očem voznika za volan (na stikalu je kontrolna 
lučka). V celem torej dober avto, za katerega morate odšteti dobrega 5.3 
milijona tolarjev in že se lahko podate novim dogodivščinam naproti.

Seat je v javnost poslal prve fotografije 
nove Ibize. Ta bo na prodaj pomladi 2002. 
Na prvi pogled, kljub podobnosti s predhod
nico, izgleda veliko bolj športno, mogoče 
celo agresivno. Od predhodnice je za 77 
mm daljša, 56 mm širša in 19 mm višja, 
zato naj bi nudila tudi več prostora v 
notranjosti. Le-ta dopolnjuje zunanji športni 
karakter z dvema velikima okroglima meril
nikoma za hitrost in vrtljaje motorja. Med 
motorji zagotovo izstopata novi 1,2 litrski 
bencinski trivaljnik s 64 konjskimi močmi in 
130 konjski 1,9 litrski turbo dizel, ki bo na 
voljo s šest stopenjskim menjalnikom. 
Zraven teh bodo v dveh različicah (75 in 
100 KM) na voljo še 1,4 litrski 16 ventilski 
bencinski motor, ter šibkejši dizel s 103 
konji.

Land Rover je v javnost poslal prve fotogra
fije povsem novega Range Roverja, ki bo v 
Veliki Britaniji naprodaj od februarja 2002. 
Na prvi pogled zelo spominja na svojega 
predhodnika, a vseeno ne gre le za preno
vo, temveč za popolnoma novo vozilo. 
Pogon bo, kot se za Range Rover spodobi, 
stalen štirikolesen, pogonska agregata pa 
bosta osem valjni bencinski motor z valji v

obliki črke V in 4,4 litri delovne prostornine 
ter šest valjni 3 litrski turbo dizel. Po zago
tovilih predstavnikov Land Roverja bo v vozi
lu nameščenih vrsta tehničnih novosti, ki 
bodo pripomogle vožnji tako na terenu, 
kakor tudi na asfaltu.

Opel bo na Ženevskem avtomobilskem 
salonu marca prihodnje leto predstavil 
tretjo generacijo Vectre. V izgradnjo najbolj 
moderne evropske tovarne v Ruselsheimu 
so vložili 800 milijonov evrov. Iz tekočih 
trakov bodo prve Vectre pripeljale januarja 
2002. Na začetku prodajne poti bo nova 
vectra dobavljiva v štirivratni - limuzinski 
izvedbi s štirivaljnimi ECOTEC motorji z 
močmi med 90 kW (122 KM) in 108 kW 
(147 KM) pri bencinskih ter 74 KW (100 
KM) in 92 kW (125 KM) pri dizlih.
Prvič bodo ponudili tudi pet-stopenjski avto
matski menjalnik z funkcijo ročnega pre- 
tikanja podobno kot pri Easytronicu. Vectra 
je zrasla v vseh pogledih: medosna razdalja 
za 60 mm, koloteki spredaj 52 mm in zadaj 
45 mm, kar se ugodno pozna v prostornosti 
notranjosti. Med elektronskimi sistemi bo v 
Vectri na volj inteligentna klimatska naprava 
s senzorjem kakovosti zraka, nova genera

cija ESP Plus, komunikacijski in audio- 
zabavni sistemi zadnje generacije, dežni 
senzor in park-pilot. V serijsko opremo s 
področja pasivne varnosti bo sodilo 6 
zračnih vreč, aktivni vzglavniki, ter Oplov 
sistem Pedal-release za odmik pedal ob 
trku...

Ker nam je v zadnji Avtomaniji zaradi obsežnega 
testa Audija A4 1.8 TQ zmanjkalo prostora za 
fotografije, jih objavljamo tokrat.
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AKTUALNO!
vpis v program

EKONOMSKO KOMERCIALNI TEHNIK 
Program bo potekal na Ravnah na Koroškem.

OSNOVNA ŠOLA ZA ODRASLE 
Program bo potekal na Prevaljah.

TEČAJ ZA VOZNIKE VILIČARJA 
Program bo potekal v Slovenj Gradcu.

Prijave sprejemamo na sedežu Ljudske univerze Ravne na Koroškem, 
Prežihova 24, telefon: 02/ 82 15 073 

E-mail: iu-ravne@siol.net, http://www.lu-ravne.si

STANOVANJSKO POD)ET|E d.o.o. RAVNE NA KOROŠKEM

Cenjenim poslovnim partnerjem, lastnikom in najemnikom stanovanj v 
našem upravljanju nudimo storitve v poslovnih prostorih v samskem domu
Ob Suhi 19, 2390 Ravne na Koroškem.

Pokličete nas lahko na
telefonsko številko:

02 82 16 500



PREPIH naše note

FolkRola je izdala svoj prvi album
Vse se je začelo z Maruško in Orionom

Koroška skupina FolkRola, sestavljajo jo štirje glasbeniki, ki so v 
glasbenih projektih sodelovali že v osemdesetih letih, je pred dnevi 
izdala svojo prvo zgoščenko, posneto v studiu Fancy Music v 
Slovenskih Konjicah. Na njem je dvanajst melodičnih skladb, ki 
gredo hitro v uho, osrednja pa je prav gotovo skladba Maruška. 
Prvič so se z njo predstavili na Orionu, kjer so osvojili nagrado za 
naj besedilo, s pesmijo Danes pa so sodelovali tudi na Slovenski 
popevki 2001.
Samo Javornik, Miha Gerold, Uroš Grogi in Samo Burzič z izdajo 
prve zgoščenke zaokrožujejo tudi prvo leto delovanja skupine. 
»Našo glasbo z zgoščenke bi lahko opredelili kot ’all-age glasbo', ki 
ji avtorsko noto dajejo predvsem besedila. Mi glasbo uporabljamo

predvsem kot medij, ki nam in poslušalcem omogoča sprostitev in 
zabavo, ne čisto na ravni povprečne žpofl’ pop glasbe, ampak na 
nekoliko subtilnejši način. V našo glasbo poskušamo vnašati tudi 
prefinjen humor, ki ga tako prekleto manjka v slovenski glasbi. 
Naša močnejša stran so balade (Maruška, Mavrica), ki so glasbo 
ljudem tudi najbolj približale. Hkrati pa ne želimo biti enodimenzio
nalni. Tako se na plošči menjavajo stili, od nekoliko bolj rock obar
vane žHelene’, do sladke ’popy-cukr’,« je prvi album koroške sku
pine opisal kitarist in vokalist Samo Javornik.
Fantje točno vedno kaj hočejo in v teh dneh vso energijo usmerjajo 
v promocijo zgoščenke. Okoli novega leta bodo predstavili tudi prvi 
videospot, ki mu bo spomladi sledil še eden. -dj

Sara Kobold - zmagovalka 
»Prvega glaska Gorenjske«

V polni dvorani gledališča Toneta Čufarja na Jesenicah so obi
skovalci prisluhnili osmim pevkam in enemu pevcu, ki so bili 
izbrani za nastop na 5. prireditvi Radia Triglav Jesenice Prvi gla
sek Gorenjske.

Ob spremljavi ansambla Zahod Band iz Rateč so se v dveh sku
pinah na odru zvrstili mladi glasbeni talenti, ki so zapeli različne 
skladbe slovenskih avtorjev. Omeniti velja, daje bilo za letošnjo 
prireditev izjemno zanimanje, saj seje prijavilo kar 38 otrok. 
Obiskovalce v dvorani je najbolj navdušil glas Sare Kobold, 
učenke 6. razreda iz Slovenj Gradca. Dobila je tudi najvišjo 
oceno strokovne žirije v skupini od 5. do 8. razreda. Zapela je 
skladbo Še si tu.

Strokovna žirija, ki sojo sestavljali predsednik Slavko Mežek ter 
članici Marija Reichman in Stanka Mencinger, je ugotovila, da 
najmlajšim glasba veliko pomeni, z resnim delom in vajami pa bo 
marsikdo lahko še veliko dosegel. Sara zagotovo.

Sara Kobold
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Samopodoba človeka kot rdeča nit rednega 
novembrskega srečanja

Piše: Renata Picej

naš klub PREPIH

Samopodoba kot platforma za lastno iden
titeto in življenje v socialnem okolju, je bila 
tema, ki je na redno mesečno srečanje v 
Restavracijo turist na ljubljanskem Gospo
darskem razstavišču 8. novembra kljub 
dežju privabila skoraj štirideset članov KKL. 
Izbrana tematika, ki je bila vse kaj drugega 
kot zabavnega značaja, je kljub svoji resno
sti in znanstveno-raziskovalni podlagi uspe
la vzbudili veliko zanimanje pri Korošcih, ki 
so druženje s klubskimi prijatelji združili z 
informacijami, ki so pravzaprav spremljajoči 
pojav vsakdanjega življenja slehernika med 
nami.
Okroglo mizo je vodila in podprla z videopo
snetkom dr. Alenka Kobolt, Korošica, 
Prevaljčanka, ki je po študiju psihologije 
izbrala za prvo postajo svojih delovnih in 
strokovnih izkušenj Vzgojni zavod v 
Smledniku. V njem so osnovnošolci iz cele 
Slovenije, ki svojega življenja niso mogli ali 
znali uskladiti s splošno veljavnimi norma
mi socialnega okolja in kot devianti, z 
različnimi anamnezami in diagnozami, in 
seveda - vsak s svojo življenjsko zgodbo in 
travmo, pristali v zavodu.
Delo z mladimi osebami, ki jih je v zavod pri
peljal neugodni razplet življenjskih oko
liščin, je zelo zahtevno in naporno, saj se 
otroci, ki se jih je kot tesen plašč že oprijel 
ustaljen vzorec obnašanja, izogibajo novim

posegom v prevzgojo. Za dosego le tega je 
potrebno najprej pridobiti zaupanje otrok in 
mladostnikov, to pa že ni več tako enostav
no in poleg strokovnega znanja terja zelo 
veliko potrpljenja, tolerance in človeške 
topline.
Dr. Koboltovaje s svojim delom, izsledki na 
osnovi bogatih izkušenj, strokovnim razi
skovanjem in nenehno nadgradnjo svojega 
osnovnega znanja prispevala k boljšemu 
delu zavoda. Preden pa se je od prvega 
delovnega mesta poslovila in se zaposlila 
na Pedagoški fakulteti v Ljubljani, je kot 
svojo dediščino prepustila zavodu nov kon
cept organizacije dela. Na oddelku za 
Socialno pedagogiko pa je v naslednjih letih 
magistrirala in doktorirala ter ostala zvesta 
nenehnim raziskovanjem človeka in njego
vega vedenja.
Zaradi vseh teh njenih znanj in izkušenj je 
uspel tudi Koroški večer, na katerem je 
postregla s svojimi razmišljanji o tem, kako 
in v katerih obdobjih se samopodoba kot 
pomemben element človeka, ki je svojevr
stni, enkratni in neponovljivi psihološki apa
rat, oblikuje kot ključni element v procesu 
rasti zdrave in nekonfliktne osebnosti. 
Slišali smo predavanje o tem, kako vsaka 
oseba ali družina, vsaka celica torej, teži k 
nenehnemu iskanju in vzdrževanju stanja 
ravnotežja ali homeostaze, pri čemer pa bi

investirali čim manj energije. Z novimi 
dražljaji, kijih sprejemamo, se zdi podobno. 
Če se ne skladajo z našo že osvojeno struk
turo (kognitivni in emocionalni vzorec, ki 
smo si ga izoblikovali in s katerimi omenje
no ravnotežje vzdržujemo), pride do percep- 
tivne obrambe ali pa se te nove informacije 
transformirajo v oblike, ki so za nas spreje
mljive. Vzpostavljanje nove samopodobe 
pomeni restrukturacijo vedenja v novo 
obliko, kar pa gre pri mladostnikih zelo 
počasi in le z veliko vztrajnostjo. Otrokova 
prevzgoja je seveda timska. Vanjo so 
vključeni starši, skrbniki ali rejniki, Center 
za socialno delo in interdisciplinarna ekipa 
strokovnjakov.
Tudi o komunikaciji v družini smo slišali 
nekaj besed, pa o tem, da so zavodi v 
Sloveniji že vsi razen enega - tistega v Višnji 
gori, že zdavnaj zapustili svoja standardna 
bivališča za debelimi in vlažnimi grajskimi 
zidovi.
Zanimivo predavanje z nizom osnovnih 
spoznanj o tem, kaj vse oblikuje razvoj 
posameznikove identitete in kakšne oko
liščine privedejo do posameznikovega od
klona od standardiziranega socialnega 
vedenja, je bilo skupaj s predstavitvijo 
reševanj tovrstnih problemov pri nas in v 
Evropi zanimiv tematski prispevek k uspele
mu Koroškemu večeru.

Vabilo na Miklavževanje
Klub Korošcev Ljubljana pripravlja v soboto, 1. decembra, MIKLAVŽEVNJE v Šentanelu.

Praznik Sv. Nikolaja bomo znova počastili na kmečkem turizmu Ploder, kamor se bomo z avtobusom podali 
že v sobotnem jutru. Na poti proti srečanju z Miklavžem pa bomo postali še na Rimskem vrelcu in Ivarčkem 
jezeru, se spustili v Podzemlje Pece, potem pa se pod večer srečali z Miklavžem - enim najbolj priljubljenih 
svetnikov katoliške Evrope. Znanje po prijaznosti, darežljivosti, pomoči v stiski in čudodelništvu.

Tudi mi ga bomo pričakali in pobrskali po njegovi knjigi, da bomo slišali kaj je kdo izmed nas v preteklem 
letu storil dobrega ali zlega... Ta pridni bodo seveda dobili darilo, za one druge pa bodo poskrbeli - parkelj- 
ni. Ne bomo se namreč odpovedali čaščenju sv. Miklavža, ki se je na slovenskih tleh spojilo s poganskimi 
šegami. Krščanska cerkev je namreč dolga stoletja zaman preganjala divje, predkrščanske zimske obhode 
našemljencev, ki so predstavljali duše rajnih prednikov in različna demonska bitja. Ker jim ni uspelo, jim je 
skušala nadeti krščansko podobo. Obhode našemljencev so zamenjali »parkeljni«, sv. Miklavž pa je bil lik 
dobrega in se je lepo vklopil v krščansko predstavo o dobroti. Tako se je pogansko obredje prelilo v 
krščansko šego, ki jo pozna cela Slovenija.

Cena miklavževanja, na katerega vabimo poleg članov KKL tudi njihove sorodnike in 
prijatelje ter predvsem - otroke, znaša za člane kluba 5000 SIT, za nečlane pa 6.000 SIT. 

Prijave zbiramo na sedežu kluba v Ljubljani, na Večni poti 11 ali na tel. št. 01/ 256-1 7-23
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190 LET ŠOLE V ŠMARTNEM
PREPIH_____________________ izobraževanje

Osnovna šola v Šmartnem pri 
Slovenj Gradcu je ob svoji 190 
letnici pripravila slovesno priredi
tev, na katero so prišli tudi nek
danji učenci, med njimi Štefka 
Kučan.

Začetki šole segajo v leto 1811, 
ko je vaški cerkovnik poučeval 
otroke kar v svojem stanovanju.
Župnik Rupreht je podaril zem
ljišče, na katerem so kmalu zgra
dili prvo šolo, v tistih časih še 
enorazrednico.
Od šest do dvanajst let je bilo 
takrat šolanje obvezno, vsi mla
dostniki in nevšolani otroci so 
morali ob četrtkih obiskovati 
ponavljalno šolo. Otroci niso redno hodili k pouku, zaradi velike 
bede in revščine so ostajali doma in pomagali pri delu. Težave so 
imeli tudi z opismenjevanjem, saj so se učili staro germansko pisa
vo gotico, ta pa ni prinesla želenih rezultatov.
Ko se je pisalo leto 1929, so imeli v Šmartnem že štiri razrede 
osnovne šole in dva razreda višje ljudske šole. Med drugo svetov
no vojno, leta 1944, je bilo šolsko poslopje požgano; požgali so ga 
partizani, da bi v njem preprečili nastanitev sovražni vojski, starši 
pa so v tistih časih namerno zadrževali otroke doma, da niso obi
skovali pouka.

Po uvedbi sedemletne šolske 
obveznosti so leta 1948 šolo 
obnovili in zraslo je v novo šolsko 
poslopje. Časi so minevali in leta 
1974 so k staremu delu šole 
dogradili 16 novih učilnic, leta 
1980 pa so ob šoli zgradili še 
telovadnico.
Prireditev ob 190-letnici šole je 
bila nadvse slaovesna, saj je 
navzoče kronist Mitja Šipek 
popeljal skozi čas šolstva v 
Šmartnem od začetka do danes, 
nekdanji učenci pa so podoživlja
li svoja učna leta ob pogledu na 
razstavljene fotografije in didak
tične predmete, ki so jih nekdaj 
uporabljali pri učenju. Med vetri- 

nami so prepoznavali svoje čitanke, računice, peresnike; med 
učnimi pripomočki je bila tudi najstarejša tablica s kamenčki. 
Bogat in domiseln program prireditve so pripravili sedanji učenci z 
učitelji. Vse leto pa so učenci v svojih delavnicah izdelovali razne 
spominke, ki sojih po prireditvi v obliki drobnih darilc razdelili med 
obiskovalce.
V svojem nagovoru se je ravnatelj šole Zdravko Jamnikar med dru
gim spomnil svojih predhodnikov, ki so imeli največ zaslug za 
napredek in razvoj šole v Šmartnem.

F.JURAČ

TUDI UČENCI PODVELŠKE OBČINE NA MULJAVI
Učenci OŠ Brezno Podvelka in njene 
podružnice Kapla na Kozjaku vsako 
leto rešujemo vprašanja SLOVEN
SKEGA KNJIŽNEGA KVIZA. To leto so 
bila vprašanja tematsko povezana z 
Josipom Jurčičem, prvim slovenskim 
pripovednikom. Ker učenci šole na 
Kapli zelo radi posegamo po njegovih 
delih, med katerimi prednjačita 
Domen in Jurij Kozjak, smo se z 
veseljem lotili vprašalnika.
Vsekakor smo se vsi izžrebani veseli
li 9. oktobra 2001, saj so nas prijaz
ni knjižničarji in mentorji odpeljali na 
Muljavo, Jurčičev rojstni kraj. Dan je 
bil lep in sončen. Zbirališče je bilo 
pred OŠ Radlje ob Dravi, od koder je 
avtobus krenil proti našemu cilju. 
Sergejo, Saro, Jerneja in mene je 
spremljala učiteljica Suzana.
Med potjo smo se ustavili še v 
Vuzenici in na Muti, kjer so vstopili 
nagrajenci knjižnega kviza teh dveh 
krajev. Prijazna knjižničarja, ga. 
Slavica in g. Ervin, sta nam za vese
lo popotnico razdelila majhna sladka 
darilca.
Po prihodu na Muljavo smo se peš 
napotili do Jurčičeve domačije. Tam 
nas je že pričakal prijazen vodič. 
Povedal nam je veliko zanimivega. V 
času Jurčičevega življenja je bila 
njihova hiša, ki je še danes krita s 
slamo, največja v tem kraju.

Primerjali smo jo s Krjavljevo kočo, 
ki je res majhna, in videli bistveno 
razliko. Ko smo vstopali vanjo, smo 
komaj prišli skozi vrata, tako je nizka 
in tesna.
V Jurčičevi hiši smo videli staro 
čevljarsko orodje, črno kuhinjo... 
Postelja, v kateri so včasih spali trije 
otroci, pa je bila majhna in ozka in 
kar težko smo si predstavljali, 
kakšno je bilo njihovo spanje.
Sledil je ogled galerije, kjer so 
shranjeni Jurčičevi dokumenti, prvi 
izvodi njegovih knjig in številni izvodi, 
ki so bili prevedeni v druge jezike. 
Domačnost in pridih zgodovine daje
ta Jurčičevi domačiji še star vodnjak 
in čebelnjak. Vodič nam je povedal, 
da enkrat na leto postavijo kulise 
poleg Krjavljeve koče in igrajo 
Jurčičeve igre.
Marsikaj smo videli in izvedeli. Po 
ogledu smo se v bližnjem gostišču 
odžejala in najedli. Počasi smo se 
vrnili proti Radljam, kjer so nas že 
čakali starši. Razšli smo se polni vti
sov, lepih doživetij ter novih prijatelj
stev.
Vesela sem, da sem sodelovala v 
knjižnem kvizu ter da mi je bila 
sreča pri žrebu naklonjena.

Anita RIHTER 
Literarni krožek OŠ Brezno Podvelka 

Podružnica Kapla
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izobraževanje PREPIH
Z ROKO V ROKI V ZLATO JESEN

Sredi oktobra smo z malčki jasličnih 
oddelkov slovenjgraškega vrtca želeli izkori
stiti lep jesenski dan in smo se skupaj s 
starši in vzgojiteljicami jasličnih oddelkov 
odpravili v naravo. Vzgojiteljica Florjana 
Kragelnik nam je v okviru projekta z naslo
vom »Z ROKO V ROKI V ZLATO JESEN« pri
pravila presenečenje na Gmajni pri Slovenj 
Gradcu. Obiskali smo pravljično hišico, v 
kateri sta nas pričakala dedek in babica. 
Babica nam je pripravila kratek program, ki 
je bil namenjen obujanju starih navad in

običajev, hkrati pa je bil prilagojen otrokom 
tega razvojnega obdobja.
Po programu nas je pot vodila na 
Zagmajškov vrh, kjer nas je čakalo obilo 
naravnega materiala. Skupaj smo naredili 
strašilo, izrezovali buče velikanke, se igrali 
s kotaljenjem buč po hribu ter se skrivali v 
šotorih iz koruzne slame. Vzgojiteljice smo 
bile vesele velikega odziva in sodelovanja 
staršev, ki so pomagali tako v pripravah kot 
izvedbi samega srečanja, za kar smo jim 
resnično hvaležne.

Srečanje smo zaključili dobre volje in z 
željo, da se še večkrat dobimo kje v naravi, 
ki nam ponuja obilo možnosti za zdravo in 
kvalitetno preživljanje prostega časa. Ob 
tem se uresničuje tudi cilj, ki smo si ga 
zadale ob začetku projekta:

Naučimo se živeti z naravo, spoznavajmo jo 
in odkrivajmo njene lepote v vseh letnih 
časih, še posebej pa izkoristimo darove 
jeseni.

Teja Patir

Dve novi pesniški zbirki slovenjgraških 
srednješolcev
Na Šolskem centru Slovenj 
Gradec so pod uredniškim vod
stvom prof. Karle Zajc Berzelak 
zasnovali dve literarni zbirki: na 
Gimnaziji E. A. ter na Poklicni in 
srednji ekonomski šoli Ml. V 
prvi se lahko pohvalijo že z 
dvema pesniškima zbirkama, v 
drugi z eno.

E. A. obstaja dve leti. Predlani 
je v njej svoje pesmi izdal dijak 
Andrej Jus, zbirko Kdo te je ubil, 
Jože, letos pa dijakinja Nina 
Bricman, zbirko Diamantne 
besede.

O čem ta knjiga govori?
»Ko pišem, pišem o tem - o 
ritmu, o dihanju, o pretoku krvi 
po žilah, o besedah, o morah, o 
željah ...o svetu v meni in o

svetu, ki ga vidim vsak dan, 
kako se sprehaja ...« je na 
zavihek knjige zapisala avtorica 
sama, urednica Berzelakova pa 
v spremni besedi med drugim 
naslednje: »Pesniški prostor 
Diamantnih besed Nine Bri
cman je neskončna pokrajina, v 
kateri se stikajo skrivnostne 
dimenzije, tipične tudi za epite- 
ton v naslovu zbirke - navidezna 
preprostost in razkošje dragoce
nosti, čista lepota in hladna 
ostrina; oboje se v besedah zlije 
v poezijo, ki preseneča s svojo 
modrostjo. V njej je človek vse 
in ednina hkrati: je Vse in Nič; je 
pesem, ki to nikoli ne bo, ki pa 
vendar »čaka, da se s stekleno 
piščaljo naslika na naša 
ušesa««.
Zbirka Poklicne in srednje eko

nomske šole Ml premore prvo 
knjigo, in sicer pesniško zbirko 
dijaka Matjaža Štamulaka Utri
nki ranjene iskrenosti. Delo je 
izšlo v lanskem šolskem letu, 
potem, ko so se »utrinki rodili
ponoči, v noč, med težkimi
oblaki in idilo narave. Vse
preveč je lepote, ki jo Svet
zamuja. In ječe so moj drugi 
dom, kamor se vedno znova 
vračam: zaradi čustev. Zdi se 
mi, da sem se ob nastanku te 
knjige moral enostavno znebiti 
druge osebnosti, da sem lahko 
prosto ustvarjal in pisal.«
Tako je v zbirko zapisal avtor 
sam, avtorica spremne besede 
Berzelakova pa je med drugim 
za njegovo poezijo ugotovila: 
»Eros pa ni samo razdvojenost 
mladega zaljubljenega roman

tika; je tudi ideal in ob spoz
nanju, da ga mogoče sploh ne 
pozna, ker se ga spoznati ne 
da, začuti v njem arhaično 
prvinskost. Bližina Tanatosa 
zato ni nikakršno naključje: - 
Lep je ta dan, obdan z vonji. 
Vonji po smrti, vonji po tebi. - .« 
Obe zbirki, tako E. A. kot Ml, pa 
se ne ponašata le s kakovostjo 
zapisanega, pač pa z vsem, kar 
sodi k taki zbirki: s fotografijo, 
ki jo prispeva Tomo Jeseničnik, 
z grafičnim oblikovanjem in 
tehničnim urejanjem pod vodst
vom Blaža Prapotnika, s tiskom 
Forme filma oz. tiskarja Rada 
Žažeta.
Urednica Karla Zajc Berzelak bo 
zagotovo tudi v prihodnje znala 
dobro izbirati.

Helena Merkač
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Kaj VEMO O DOMAČI ZGODOVINI
Koroški zbornik 3

^__________________________PRE PIH

Ali veste, kje in kdaj je kopač v rudniku zaslužil 
več kot njegov obratovodja, z nadurami vred pa 
enkrat celo več kot njegov direktor? Ali veste, 
kdaj in kje so oglarji iz leta v leto delali izgubo? 
Da so na smrt obsojeni med okupacijo včasih 
morali sami sebi kopati grob, je znano. Da pa je 
celo povojna »obsojenka« najprej morala sebi 
kopati jamo, potem pa svojim bodočim ekseku- 
torjem streči, tega niste vedeli. - Vse to in mnogo 
več boste odkrili, če boste prebrali Koroški zbor
nik 3, ki ga je nedavno izdalo Zgodovinsko 
društvo za Koroško.
V njem je Alojz Krivograd (gl. in odg. urednik 
zbornika) objavil razpravo o oglarjih pri nekdanji 
mislinjski železarni Žige Zoisa, Franček Lasbaher

o 300-letnici osnovnega šolstva na Ravnah, 
Marjan Linasi o tem, kako je nemški okupator 
ocenjeval razmere v Mežiški dolini med 1941 - 
1945, Risto Stojanovič pa o različnih številkah 
zajetih in usmrčenih nemških vojakov in kolabo
racionistov ob koncu 2. svetovne vojne.
Veronika Podkrižnik je razkrila bridke usode raz- 
borskih kmetov I. 1950, ki so se uprli krivičnim 
obveznim oddajam, se dali speljati v (navidezni?) 
križarsko kmečki upor ter bili nato zajeti in 
obsojeni, njihova posestva zaplenjena, domači 
pa maltretirani in zaznamovani.
Jože Potočnik je orisal upravnopolitične enote v 
Koroški krajini, Andraž Melanšek razmere v 
mežiškem rudniku po I. 1945, Zmago Žorž pa je

popisal koroške minerale na Pohorju, 
Kobanskem in v Mežiški dolini (z barvnimi prilo
gami).
Med poročila so uvrščena besedila Saše Djure 
Jelenko o življenju v prvih stoletjih na naših tleh, 
Marijana Gerdeja popis arhivskega gradiva župnij 
sv. Danijel in sv. Urh na Strojni ter Brigite Rajšter 
seznam arhivskega gradiva o Ljubi Prenner. 
Zbornik zaključujejo zapisi o štirih razstavah ter 
jubilejni članek Majde Kotnik Verčko o tem, pred 
kakšnimi izzivi je ravenska Koroška osrednja 
knjižnica na začetku novega tisočletja.
Tehtna besedila s povzetki v tujem jeziku so tudi 
za nestrokovnjake privlačno branje.

Marjan Kolar

Pri založbi Voranc je izšla že tretja knjiga v tej jeseni. Gre 
za izdajo spominov Stanka Hovnika, znanega fotografa in 
fotokronista iz Pameč pri Slovenj Gradcu, tudi rednega 
sodelavca našega časopisa. »Pohorske poti... 1941-1945 
...da ne bi pozabili«, tak je naslov knjige, ki jo je avtor v 
celoti posvetil spominom na drugo svetovno vojno.

Stanko Hovnik:
POHORSKE POTI

Stanku je veliko do tega, da kruti dogodki iz zgodovine, ko so našo deželo 
zatirali tujci, ko je šlo za obstoj slovenskega naroda in slovenstva v celoti, 
ne bi utonili v pozabo. Knjiga pa je v teh časih, v precejšnji meri nenak
lonjenih obujanju spominov na velike dni boja slovenskega naroda proti oku
patorjem, že pravi mali založniški podvig. Da vsi le niso nasedli protiparti- 
zanski histeriji nekaterih krogov v slovenski politiki, dokazuje dejstvo, da je 
Hovnik uspel zbrati kar lepo število podjetij in posameznikov, ki so izid knji
ge podprli.

»Okupacija«, »Aretacija«, »Streljanje talcev«, »Po Pohorju«, »Vdor v Tovarno 
meril«, »Hajke«, »Konec vojne«, to je le nekaj naslovov poglavij iz knjige, ki 
sicer nima visokoletečih umetniških in jezikovnih ambicij, predstavlja pa 
doživeto pričevanje o času druge svetovne vojne na naših tleh.

To je sploh prva knjiga, ki opisuje dejavnost vojaških kurirskih postaj na 
Pohorju, napisal pa jo je človek, ki je pri tem neposredno sodeloval. 
Krajši zapis o življenju pohorskih kurirskih postaj 1-8 in 1-9 je prispeval 
Karel Krevh - Marjan, komandir obeh združenih postaj. Dokumentarnost 
knjige pa dopolnjujejo še fotografije, večinoma iz arhiva avtorja samega.

Knjiga je napisana doživeto in je gladko berljiva. Pozornemu bralcu ne bo 
ušlo, da so v teh 146 straneh zajete pravzaprav štiri zgodbe iz časov druge 
svetovne vojne:

1. Zgodba mladega Stankota, ki ga je življenje kruto vrglo v vrtinec vojne in 
ki se je neposredno vključil v boj proti okupatorjem.

2. Zgodba celotne (desetčlanske) družine Hovnik, aretirane in razseljene, 
poslane v taborišča - in njihove vrnitve na požgani dom.

3. Zgodba o vojaških kurirskih postajah na Pohorju, življenju pohorskih 
kurirjev in domačij, ki so jim dajala zatočišča.

4. Zgodba o štiriletnem boju slovenskega naroda za osvoboditev izpod tuje
ga jarma, za obstoj naroda in njegovih korenin.

In vtem smislu je Stanku Hovniku uspelo to, kar je poudaril v podnaslovu:
da ne bi pozabili!

Knjiga je vezana v trdo vezavo in je všečna tudi za oko, za kar gre zahvala 
oblikovalcu Veselinu Vukoviču in tiskarni Odtis z Raven na Koroškem.

Vojko Močnik
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UŽIVATI OB FILOZOFIJI
Nova knjiga Vinka Ošlaka

PREPIH________________
NEKAJ PRIMEROV IZ 
OŠLAKOVIH SENTENC

razgledi

Prevaljski rojak Vinko Ošlak je danes nedvomno 
najbolj ploden in udaren koroški pisatelj in publi
cist. Nedavno je izdal knjigo na 112 str. z naslo
vom VČASIH JE TUDI MISLITI UŽITEK, ki vsebuje 
esej Pridelki filozofije in Sentence (kratke, 
modre, duhovite misli in izreki).

Ošlak sam sebe prišteje med filozofe sinkretike 
(po Verbinčevem Slovarju tujk je sinkretizem 
združitev, kompromis med različnimi ali naspro
tujočimi si naziranji), kakršni so bili npr. Seneka, 
Avrelij Avguštin, Pascal, Schopenhauer, 
Nietzsche) v nasprotju s »sistematiki« (Platon, 
Aristotel, Kant, Hegel, Marx).

Po Ošlaku filozofija išče stvarem namen in smi
sel. Katoliškemu mislecu mu je teologija sestra 
filozofije. Če je Stvarnik sam hkrati smisel, je 
mogoče tudi v človeku kot najvišji ustvarjeni stva
ri najti smisel.

Filozofija mora dati napotek za modro življenje, 
modro urejanje družbe in naravnega okolja. 
Protagorov stavek, da je »človek mera vseh stva
ri«, mu je nevaren, saj enači rablje in njihove 
žrtve: Jezusa z Judežem in Herodom, Himmlerja 
s stotisoči umorjenimi taboriščniki.

Ker so Ošlakove misli iskrive, je tudi branje nje
gove knjige užitek, saj se dotakne premnogih 
aktualnih tem. Mimogrede ošvrkne sodobno 
pesniško modo, ki se glasi: nobenih pomenov in 
pomenskih zvez, pa ekonomijo, ki je zakon 
varčnosti spremenila v zakon zapravljanja. 
Filozofija lahko sicer tolaži, a potolažiti ne more 
(to more samo Bog). Pridelki filozofije so red v 
glavi in srcu, red med pojmi in oblast nad nagoni.

Filozofija uči poglabljati pogled v prostoru in 
času, uči merjenje in tehtanje med celoto in del- 
nostjo, med večnim in začasnim. Uči, da vemo, 
kako malo velja položaj, čast ali naslov, kako 
malo bančni račun ob uri smrti in sodbe.

Pridelki filozofije so troji:
- kar filozofija ugotavlja in izreka
- kar spremeni v človeku
- kar spremeni v človeški skupnosti.

Pristna filozofija poskuša najbolj zapletene stvari 
izraziti najbolj preprosto. Pravo filozofsko držo 
sestavljajo mir, humor in upanje. Filozof je previ
den na cesti in pogumen pri izpovedovanju resni
ce. Zadnja stvar, ki filozofa loči od drugih ljudi, je 
sprejemanje smrti, saj mu ta božja dekla odpira 
vrata iz tega sveta v odrešeni svet.

Skušnjava vsakega filozofa je popravljanje sveta 
(od Platona prek Hegla do Marxa). Spreminjevalci 
sveta vedo samo, kaj bi bilo treba podreti, ne pa, 
kaj na novo postaviti in kako.

Filozofa bolj zanima potek harmagedonske bitke 
kot rezultati zadnjih parlamentarnih volitev. 
Filozof v politični stranki je tragikomičen pojav, 
saj je bistvo stranke pristranskost, bistvo filozofa 
univerzalnost.

Če pretkani in razumni skoraj nikoli nimata časa, 
pa ima ta, ki išče modrost, na voljo vse čase in 
nazadnje večnost samo.
V tem zapisu je bilo seveda mogoče podati le 
delček Ošlakove modrosti. - Za počasno uživanje 
ob njej je treba seči po knjigi.

Marjan Kolar

Resničnega strokovnjaka prepoznaš po 
tem, da govori v jeziku ljudstva - študenta po 
tem, da govori v žargonu svoje stroke.

***

Razlika med ideologom in filozofom ali teo
logom je kakor razlika med pleskarjem in 
slikarjem.

***

Teza o Marxu: Filozofi so doslej svet različno 
razlagali in tudi spreminjali, gre pa za to, da 
ga je treba sprejeti.

***

Ne verujem, ker bi imel dokaze, da so odgo
vori vere pravilni,
ampak zato, ker imam dokaze, da so vsi 
drugi odgovori nepravilni.

***
Res je: čas dela proti veri - a večnost dela 
zanjo!

***

Med filozofom, resničnim namreč, in (zgolj) 
profesorjem filozofije je taka razlika kakor 
med ljubimcem in ginekologom. Prvi zna 
svojo stvar opraviti, drugi pa zna razložiti, 
kako prvi to dela.

***

Zlati so bili časi, ko je suženj premišljal, 
kako bi se odkupil - ko danes svobodni 
premišlja, kako bi se lahko prodal.

* * *
Kar človek pozabi, je pozabe vredno.

***
Najpogostejše in najstrožje vojaško povelje 
se glasi: Mirno!

/Knjigo je izdal Župnijski urad Ljubljana - Dravlje/

V VINOTEKI MIHELAČ RAZSTAVLJAL 
DRAGO PETROVIČ
V drugi polovici oktobra in ves november je bila v vinoteki 
Petra Mihelača v Stari ulici 2 na Ravnah na ogled razstava 
del Ljubljančana Draga Petroviča (na fotografiji v ospredju), 
sicer poročenega s Korošico Nado Mager Petrovič. Odprtje 
je bilo v ožjem rodbinskem krogu.

Petrovič se je likovno izobraževal na različnih tečajih samo
rastnikov, v osemdesetih je dopolnil svoje znanje na 
večernih kurzih Akademije za likovno umetnost, sedaj pa je 
slušatelj zasebne visoke šole v Ljubljani. Svojo risarsko in 
slikarsko spretnostjo dopolnjeval pod vodstvom prof. Sama 
Sovreta, na področju prostočasne likovne andragogike pa je 
sodeloval z g. Zmagom Jerajem. Ta ga ocenjuje kot 
»veščega risarja«.

Drago Petrovič se je že večkrat predstavil, predvsem v 
domačih razstaviščih.

H. M.
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Vzajemna
zdravstvena
zavarovalnica,
d.v.z.

VZAJEMNA ZDRAVSTVENA ZAVAROVALNICA d.v.z. 
PO DRUGEM LETU SAMOSTOJNOSTI

Vzajemna zdravstvena zavarovalnica d.v.z. je z več kot milijon sto tisoč zavarovanci največja zdravstvena 
zavarovalnica v Sloveniji.

S svojo osnovno dejavnostjo zagotavlja dopolnitev in nadgradnjo obveznega zdravstvenega zavarovanja repu
blike Slovenije.

Mreža Vzajemne je dobro razvejana, saj lahko sklenete zavarovanja v 10 poslovnih enotah in 45 zastopstvih 
širom Slovenije.

Pri Vzajemni d.v.z. je možno skleniti vse vrste prostovoljnih zdravstvenih zavarovanj, kot so:

■ zavarovanje za doplačila do polne vrednosti zdravljenja
■ zavarovanje za višji obseg pravic ali višji standard storitev
■ zavarovanja za dodatne pravice
■ druga prostovoljna zdravstveno zavarovanja,kot je v zadnjem času zelo dobro 

prodajano zdravstveno zavarovanje z medicinsko asistenco ELVIE v tujini

Meseca septembra sta minili dve leti, odkar Vzajemna zdravstvena zavarovalnica posluje kot samostojna 
pravna oseba. V tem času je Vzajemna morala opravičiti zaupanje zavarovancev, ne glede na težave, s kateri
mi se sooča sodobno zdravstvo. S premišljenimi in dobro načrtovanimi potezami je poslovno leto zaključila v 
skladu s planom in brez izgub.

Od 16.07.2001 je predsednik uprave Vzajemne d.v.z. priznani strokovnjak s področja bančništva, g. dr. France 
Arhar, kar je tudi ena izmed potrditev, daje Vzajemna s svojim poslovanjem dokazala, da si zasluži mesto, ki 
ga na trgu zaseda.

Vzajemna d.v.z. ima svojo PE in zastopstva tudi na Koroškem. Sedež PE je na Ravnah na Koroškem, za
stopstva pa so v Slovenj Gradcu, Radljah ob Dravi, Velenju in Mozirju.
Zaposlenih nas je 10 delavcev, in nudimo usluge in storitve zavarovancem z našega področja.

Novost na področju Vzajemne je sklepanje prostovoljnih zdravstvenih zavarovanj preko Interneta; prav tako 
lahko preko Interneta sklenete zdravstveno zavarovanje z medicinsko asistenco v tujini v sodelovanju s priz
nano švicarsko zavarovalnico ELVIA.

Naslov elektronske pošte za sklepanje preko Interneta je wwwafna vzajemna.si, kjer pa lahko med drugimi tudi 
dobite dodatne informacije o paketih, kijih Vzajemna ponuja.
Oglašujemo tudi na spletnih straneh RTV Slovenija, kjer lahko prav tako na straneh 530 in 531 spoznate 
Vzajemno in produkte, ki jih trži.

Vaša Vzajemna zdravstvena zavarovalnica 
PE RAVNE NA KOROŠKEM

Vzajemna
zdravstvena zavarovalnica, d.v.z..
Poslovna enota Ravne na Koroškem
Ob Suhi 1 Ub, 2390 Ravne na Koroškem, Slovenija
telefon: +386 (0)2 82-10-200
faks: +386 (0)2 82-10-260
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Od aktivnega sojenja se je poslovil ugledni mednarodni odbojkarski sodnik, 
Ravenčan Jožef Lečnik
FINALE SVETOVNE LIGE V RIU PRED 
DVAJSET TISOČ GLEDALCI

PREPIH_________________________________________ šport

Sodniška piščalka je bila njegova 
dolgoletna spremljevalka. Z njo je 
prepotoval domala vse celine, razen 
Avstralije. V svoji karieri je »odpi- 
skal« natanko 1199 tekem. V tujini 
in v Sloveniji je v minulih letih sodil 
241 mednarodnih tekem, in to v 28 
državah sveta, 14 tekem v deželni 
ligi na avstrijskem Koroškem, dve 
uradni tekmi pa je leta 1998 sodil 
celo zapornikom v Londonu. Skupno 
je v teh letih delil pravico na 
odbojkarskih tekmah s sodniki iz 41 
držav. Druženje s »prijateljico 
piščalko« je trajalo kar 27 let.

Po dolgih letih aktivnega udejstvo
vanja se je na tekmi Interlige v 
Mariboru med ženskima ekipama 
Branika in Telekoma z Dunaja 54- 
letni Ravenčan uradno poslovil od 
sodniških vrst.

»Težko mi je bilo pri srcu, imel sem 
solzne oči, a kaj, ko časa ni mogoče 
ustaviti. Moja kariera se je pričela 
leta 1974 in sedaj ponosno, z dvig
njeno glavo zapuščam sodniške 
vrste, saj sem prepričan, da sem v 
tem času prispeval h kakovostnemu 
dvigu sojenja pri nas in tudi k raz
voju slovenskega odbojkarskega 
športa. V posebno zadovoljstvo mi 
je, da je ob meni zrasla skupina 
mladih obetavnih sodnikov, ki se že 
uveljavljajo na mednarodnem prizo
rišču. Vsem, ki ste mi v minulih letih 
stali ob strani in mi pomagali, da 
sem se uveljavil kot osebnost in 
sodnik, se iz srca zahvaljujem.«
S temi besedami se je v dvorani 
Tabor v Mariboru poslovil Jožef 
Lečnik. Po nekaj dnevih in prespa
nih nočeh smo ga znova obiskali in, 
kot vselej, je bil pripravljen sprego
voriti o svojem »minulem delu«, ki 
bo za vedno globoko zapisano v nje
govem spominu.

Kako se počuti človek, ki je bil vsa 
ta leta izjemno dejaven, vselej v 
družbi športnikov. Kaj boste počeli 
zdaj?

»Odločil sem se končati kariero sod
nika, da dam prostor mlajšim, 
čeprav bi lahko sodil še do 55. leta 
starosti. Za mano je veliko lepih, 
dobrih stvari, ki sem jih doživel v teh 
27 letih. Spoznal sem veliko prija
teljev, ne samo v republikah naše 
nekdanje skupne domovine, tudi v 
svetu. Kaj bom počel? Tačas imam 
ponujeno mesto tehničnega vodje v 
ženski članski reprezentanci

Slovenije. Bom tudi delegat na tek
mah 1. državne lige ter mednarodni 
delegat na tekmah, ki se bodo igra
le v naši državi.«

Leta 1970 seje Lečnik, potem ko je 
spoznal bodočo soprogo Danico, 
preselil v Bih, v Kakanj, kjer so na 
njegovo pobudo ustanovili odbojkar
ski klub. Bil je tudi prvi trener 
moštva, kasneje pa je 18. maja 
1974 opravil prvi sodniški izpit.

Vtisi o vašem začetku kot sodnika 
zagotovo še niso zbledeli ?

»Prvi izpit sem opravil v Kaknju. 
Nekako po naključju sem se znašel 
med sodniki, potem ko sem moral 
odsoditi prijateljsko tekmo med 
našo ekipo in ekipo Rajlovca. Po 
tekmi mi je odbojkarski sodnik iz 
Kaknja Mijo Mijačevič čestital, 
rekoč, da sem rojen za sodnika. Bil 
sem ogret za odbojko, čeprav nisem 
bil bogve kako dober igralec, tudi ne 
preveč nadarjen za ta šport. Hotel 
sem ostati v odbojki, pa sem se 
odločil - za sodnika, ne za trenerja.«

Kasneje ste dobili še ugledni naziv 
sodnika svetovne odbojkarske 
zveze. Na koliko tekmah ste sku
pno delili pravico?

»Leta 1983 sem bil kandidat takrat
ne OZ Jugoslavije za mednarodnega 
sodnika in izpit tudi opravil 10. 
junija 1983 v Sofiji na zelo močnem

turnirju moških državnih reprezen
tanc. Skupno sem »odpiskal« 1199 
uradnih tekem. Res, veliko sem bil 
v tujini, sodil sem v kar 28 državah. 
Ob priliki mojega slovesa sem pri
pravil tudi nekakšno biografijo moje
ga udejstvovanja in glede na zapi
sano in natančno evidentirano 
moram dodati še en podatek. Doma 
nisem spal natanko 736 noči!«

Sodili ste tudi na štirih svetovnih 
prvenstvih, balkanskih igrah, uni
verzijadi in evropskih prvenstvih. 
Zagotovo vam je bila posebna čast 
soditi tekme svetovne lige?

»Moj vzpon se je pričel po letu 
1993, ko sem se zaradi izbruha 
vojne v Bosni vrnil z družino na 
Ravne. Sodil sem na evropskih 
prvenstvih v Nemčiji in na Češkem 
ter na svetovnih prvenstvih v 
Španiji, Turčiji, Portoriku in na 
Japonskem. Zares, posebna čast 
me je doletela, ko sem bil prisoten 
na dveh finalnih turnirjih Svetovne 
lige, v Italiji leta 1994 in leto poz
neje v Braziliji«.

Tekme v Južni Ameriki, posebej pa 
v Braziliji v mestih Belo Horizonte, 
Rio de Janeiro in Sao Paulu, so 
vam menda posebej ostale v lepem 
spominu?

»Zagotovo. Med sedmimi vrhunski
mi sodniki iz uglednih odbojkarskih 
držav, sem bil edini iz male

Slovenije in presenetljivo, doletela 
me je posebna čast. Skupaj z 
Japoncem Šimojamo sem odsodil 
sklepno tekmo turnirja med 
odbojkarskima velesilama Italijo in 
Brazilijo, ki sojo dobili naši sosedje 
s 3:1. Bil sem zaprepaščen, ko sem 
vstopil v ogromno dvorano v Riu, ob 
nogometnem stadionu Marakana, 
kjer se je zbralo nekaj manj kot 
20.000 gledalcev, kar je za naše 
razmere fantastična številka. Toda 
kmalu sem se zbral in tudi normal
no odsodil tekmo, v kateri so 
Italijani drugič zapored osvojili 
naslov prvaka Svetovne lige«.

Kako se nasploh počuti odbojkar
ski sodnik iz tako majhne dežele, 
kot je Slovenija, med vrhunskimi 
odbojkarji in uglednimi sodniki iz 
celega sveta. Najbrž ste bili še 
kako ponosni, da daleč od doma 
predstavljate našo odbojko in 
državo nasploh?

»Res je, bil sem vesel vsakega 
povabila s strani svetovne sodniške 
organizacije, zavedajoč se, da mi s 
tem izkazujejo posebno čast. Pet let 
sem bil prisoten na lestvici najbolj 
kakovostnih odbojkarskih sodnikov 
na svetu, v skupini, ki je običajno 
štela od 22 do 26 sodnikov. Seveda 
sem bil še kako ponosen, da sem 
lahko našo deželo pobliže predsta
vil ljudem, s katerim sem se družil.«

V dolgoletni sodniški karieri ste 
doživeli lepe in tudi manj lepe tre
nutke. Vam je morebiti ostal v spo
minu kakšen pripetljaj, ki ga ne 
boste pozabili?

»Ogromno je bilo lepih trenutkov, ki 
mi bodo ostali v prijetnem spominu. 
Nekaterih se še danes prav rad 
spomnim. Omenil sem že sojenje v 
Braziliji, pa na Japonskem, sojenje 
obsojencem v londonskem zaporu. 
Nikoli pa ne bom pozabil neljubega 
dogodka leta 1980 na tekmi zvezne 
ženske lige Jedinstvo Priboj - 
Vukovar, ki so jo dobile gostje. Po 
tekmi je v slačilnico privihrala 
domača igralka Rabija Kurtovič in 
mi češ, da sem slabo sodil, prima- 
zala klofuto. Malce sem se nerodno 
počutil, češ, zakaj se je to moralo 
prav meni zgoditi, toda po zaslugi 
takratnih jugoslovanskih medijev 
sva bila oba kasneje sila popular
na.«

IVO MLAKAR
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ČASTNI ZNAK ZA VINKA CAJNKA

Znan predvojni kolesarski športnik, tele- 
snokulturni delavec in dolgoletni funkcionar 
športnih organizacij v Slovenj Gradcu in na

Koroškem, VINKO CAJNKO, 
je prejel visoko odlikovanje. 
Predsednik republike Milan 
Kučan mu ob 90-letnici pode
lil srebrni častni znak svobo
de Republike Slovenije »za 
zasluge pri razvijanju in popu
larizaciji športa v Sloveniji, 
še posebej na Koroškem«. 
Na posebni slovesnosti v 
Ljubljani se je g. Cajnko v 
krogu številnih športnih prija
teljev in javnih delavcev v 
imenu odlikovalcev ganjen 
prisrčno zahvalil predsedniku 
države.
Vinko Cajnko je kot športnik 
dosegel največje uspehe v 
kolesarstvu, prejel je številne 

pokale in priznanja za vrhunske dosežke na 
klubskih, medklubskih, slovenskih in drugih 
uglednih kolesarskih tekmovanjih med

obema vojnama. Več kot 30 let je načeloval 
TVD Partizan Slovenj Gradec, bil je med 
pobudniki ustanovitve TVD Mislinja, Šmart
no in Dolič, ki mu je ob 20-letnici obstoja 
podelilo posebno priznanje za njegov pri
spevek k razvoju športa v Mislinjski dolini. 
Del bogatega arhiva fotografije, pisma, 
časopisne zapise, diplome itd. je Cajnko 
poklonil Koroškemu pokrajinskemu muzeju 
Slovenj Gradec. Starosta telesne kulture na 
Koroškem je prejel številne pokale, športna 
priznanja, plakete ob jubilejih, državna priz
nanja...
Ponosen je na vse, zlasti pa ceni nagrado 
občine Slovenj Gradec, Bloudkovo plaketo 
in Bloudkovo nagrado, red dela s srebrnim 
vencem, zlati znak in spominske plakete 
Zveze za telesno kulturo Slovenije in 
Jugoslavije. Leta 1992 je postal častni 
občan mestne občine Slovenj Gradec.

Jože Potočnik, prof.

SAHISTI FUZINARJA V L LIGI

Šahisti Fužinarja so dosegli imeniten 
uspeh. V velenjskem hotelu Paka sta bili 
odigrani zadnji dve koli II. slovenske šahov
ske lige - vzhod. Igralci ravenskega kluba so 
z minimalno zmago nad Velenjčani ter pre
pričljivo zmago nad zadnjeuvrščeno ekipo 
Piramide Maribor mladi ter po zaslugi za

njih ugodnih razpletov v drugih dvobojih, 
osvojili končno 3. mesto in se uvrstili v višji 
rang tekmovanja, v novoustanovljeno 10- 
člansko 1. ligo - vzhod.
Za izjemen uspeh ekipe so zaslužni prav 
vsi, ob različnem številu odigranih partij pa 
so točke za Fužinar prispevali: Vrečič 6,

Turičnik in Pšeničnik po 4 in pol, Koletnik 3 
ter Špalir, Kert in Komarica po 1 in pol. 
Zmagali so igralci ŠD Paloma z 11 točkami 
(25) pred Radensko Pomgradom z 9 
točkami (23) in Fužinarjem 9 (22,5), vse tri 
ekipe pa so se uvrstile v višjo ligo.

/. M.

Vaš Prepih:

Po gozdni učni poti nad Radljami
Znižajmo visok krvni tlak, naredimo kaj, da bo nižji.

Z meglenega jesenskega jutra smo krenili 
proti Staremu gradu nad Radljami, kjer nas 
je pričakalo sonce. Zbrali smo se tečajniki 
»Znižajmo visok krvni tlak«, zdravstveni 
delavci in planinci planinskega društva 
Bricnik iz Mute. Nekam posebna druščina 
bi dejala, a nič takega, bili smo eno ali 
drugo, ali vse hkrati.
Vodja tega tečaja Slavica Urnaut, višja 
medicinska sestra iz zdravstvenega doma v 
Radljah, je ta pohod načrtovala prav s pla
ninci iz Mute, tudi zato, da ta pohod in 
druženje popestrimo z namenom, da kaj 
zapojemo, saj imamo svoj pevski zbor.
Ko smo čez dobro uro prispeli na stari grad, 
nas je tam čakal Marijan Lipuš s toplo 
telečjo obaro, sadjem in sadnimi napitki.

Čeprav je bilo dietno, je teknilo 
kot malokdaj in dejali smo: v 
naravi je vse boljše in oku
snejše kot sicer.
In začelo se je: da spoznamo 
vrednote druženja in sprostitve 
v naravi, da si vzamemo čas 
zase, za svoje zdravje. Saj 
često pozabljamo, da je prav 
visok krvni tlak pogost dejavnik 
za nastanek bolezni srca in 
ožilja, ki je posledica prehitrega 
tempa našega vsakdana.
Ob tem druženju se mi je nehote vrinila 
misel, kako malo je potrebo, da se sprosti
mo, naredimo nekaj zase, za svoje zdravje, 
da bi bili srečni mi in tisti, s katerimi si to

srečo delimo. Razšli smo se srečni zado
voljni, s pesmijo na ustih in si dejali, da bi 
se kmalu spet zbrali, se veselili skupaj..., in 
za nekaj ur pozabili na skrbi.

Malčka Kvasnik
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V SPOMIN Ferdo Javornik

PREPIH_____________ vaš prepih

Lepa ljudska pesem poje:
»Imel sem prijatelja, tovariša pravega. Boljšega 
na celem svetu ni. Sedaj prijatelja ni več. Kruta 
smrt mi ga je vzela. Odpeljala ga mi je neznano 
kam. Sam ostal sem na tem svetu z bolečini, s 
solznimi očmi. Nikoli več prijatelja ne bodem 
videl, nikoli več mu zrl ne bom v oči. Ostali bodo 
le spomini, kijih izbrisati mogoče ni.«
Ta pesem mi je pripela v spomin, ko sem zvedel, 
da je nenadoma, nepričakovano umrl moj naj
boljši prijatelj in prijatelj mnogih: Ferdo Javornik iz 
Pameč. Novica je bila huda in boleča. Saj smo 
mu vsi, ki smo ga poznali, želeli samo to, da 
ozdravi in še dolgo živi med nami. Žal nas je 
Ferdo zares zapustil in odšel tja, kjer ni bolečin in 
trpljenja, kjer vlada večni mir.
Ferdo seje rodil 7. maja 1953. Umrl je 5. novem
bra 2001 v 49 letu življenja. Osnovno šolo je obi
skoval v Pamečah in Slovenj Gradcu. Po njej je 
uspešno končal triletno trgovsko šolo v Mariboru. 
Ob delu je nato končal še srednjo komercialno 
šolo in se zaposlil v KZ LEDINA Slovenj Gradec. 
Kmalu je napredoval v komercialista Koroške 
kmetijske zadruge. Po spremembi sistema je leta 
1991 odprl samostojno trgovino z gradbenim in

repromaterialom v Otiškem vrhu pri Dravogradu: 
Kmetijsko zadrugo Senik. Pri svojem delu je bil 
vedno prijazen, ustrežljiv in praktičen. Kupci so 
bili zadovoljni in so radi prihajali k njemu. Imel je 
še velike, lepe načrte za širitev poslovanja in pre
nos dejavnosti na novo lokacijo, kjer bi bilo delo 
lažje in še uspešnejše.
Žal mu je zahrbtna bolezen prekmalu, za vselej 
prekrižala načrte. Prepričani pa smo lahko, da 
bodo njegove načrte uresničili njegovi najdražji: 
žena Marina, sin Marko in hčerka Manca.
Poleg uspešnega dela v poklicu se je rajni Ferdo 
vseskozi, dokler je mogel, tudi družbeno udejst
voval. V zadrugi je delal v sindikatu in organih 
zadruge. Bil je član občinskega sindikalnega 
sveta Slovenj Gradec, dolga leta še predsednik 
SZDL Pameče. Bil je aktivist Gasilskega društva 
Pameče-Troblje.
V osebnem življenju je imel celo vrsto konjičkov, 
ki so mu pestrili življenje. Posnel je vrsto lepih fil
mov, rad je potoval in obiskoval prireditve. 
Zanimal se je za knjige in literaturo, za dnevno 
politiko, slike in umetnost. Vsekakor je bil Ferdo 
vsestranski človek, s katerim seje bilo prijetno in 
poučno pogovarjati. Bil je tudi izreden družinski

oče, ljubeč mož. Dober sosed, velik človek in 
velik prijatelj vsakemu, s katerim seje spoznal in 
navezal stike.
Proti koncu marca zanj usodnega 1999 leta je 
hudo zbolel na srcu. Dobiti je moral novo srce. 
15. novembra bi minili leto, odkar je imel novo 
srce. Ravno na dan njegovega pogreba, 7. 
novembra 2001, pa je minilo 20 let, odkar se je 
vselil v svojo s trudom zgrajeno hišo v Pamečah. 
In ravno na ta dan smo ga preselili v njegov 
zadnji, večni dom na starotrškem pokopališču pri 
Slovenj Gradcu.
Dragi Ferdo! Veliko lepega si nam dal in nam 
zapustil v svojem kratkem, a zelo bogatem 
življenju. Tega ti nikoli ne bomo pozabili.

Rok Gorenšek

Spomini na poletje:
Planinci Bricnika na svetem Iliji na Pelješcu

Res ne bi bili planinci, če se ne bi tudi ob 
morju zanimali prav za najvišji vrh, ki se nam 
je ponujal v pogled. Nekaj dni na Korčuli nas 
je že kar zamikalo, da se povzpnemo na goro 
sv. Ilija na Peljašcu, še vedno ožgano drevje 
od nedavnega požara, le podrast si počasi pri
zadeva poganjati nekaj zelenja.
Zjutraj smo z ladjo krenili s Korčule do

Čez kako uro smo se zopet vzpenjali po golih 
planjavah, poraslim z žalbljem. Tudi take lepo
te še nisem videla in doživela. Nato se je 
pogled razširil daleč, daleč po morju, otokih in 
seveda tudi na celino, proti severu, kjer smo 
dejali, da smo videli celo Slovenijo in naša 
gorovja. Res enkratno doživetje, tako blizu, 
oziroma tako daleč vsemu.

predsednika planinske zveze Adija Vidmajer 
kar nismo mogli pozabiti. Čestital nam je in 
dejal, da nam želi še veliko takih nastopov. 
Nastopali so tudi najmlajši planinci iz vrtca 
Muta, recitale iz knjige Moje planine, moje 
sanje,... je izvedla Anita Klug, trio Verhnjak pa 
je zapel pesem Po naši trasverzali. Ko smo ob 
odhodu zapeli Na Uršljo goro pred kočo, so se

Orebiča, kjer smo po markirani poti odšli proti 
sv. Ijilu, 961 metrov nadmorske višine. 
Vzpenjali smo se po dokaj strmi poti, kjer nas 
je na grebenu preseneti prava oaza bi rekla, 
pravi gozd, poraščen s travo, kjer se pase 
živina, pod mogočnimi krošnjami mešanega 
gozda. Tu zgubiš občutek, da si tako blizu 
morja, da si naenkrat v takem razkošnem 
gozdu, v taki tihoti, temi in če bi bila sama, ne 
vem če mi ne bi bilo malce tesno, saj mi je 
dajalo občutek pragozda.

Pesem od Uršlje do 
Bricnika
Ob peti obletnici našega planinskega društva 
Bricnik z Mute in ob predstavitvi knjige »Moje 
planine, moje sanje...« nam je Ivanka 
Komprej, organizatorica za koroške kulturne 
dneve na Uršlji gori, zaupala izvedbo le-teh v 
juniju. In prav to nas je vzpodbudilo, da smo 
sestavili pevski zbor, ki smo si ga že dolgo 
želeli. Pod vodstvom Lojzeka Bratuša smo 
začeli vaditi himno Naš Bricnik, za katero je 
glasbo napisal Ivan Kričej.
Sestavljamo štirinajstčlanski zbor, ki je to 
našo himno zapel že na občnem zboru. 
Nadaljevali smo, vadili še nekaj narodnih in 
prav za nastop na Uršjli sva Ivanom pripravila 
»Na mali jasi« in »Uršljo goro«, katero vadijo 
tudi že drugi pevski zbori.
Čeprav nam vreme tistega dne ni bilo nak
lonjeno, smo bili prijetno presenečeni, saj 
zadovoljstva na obrazu Ivanke Komprej in pod

megle kar razblinile, veter je ponehal in pesem 
nas je spremljala prav do Mute, ker smo se 
usedli pod kostanje in še peli.
Zato drži, pesem nas je družila od Uršlje do 
Bricnika. Uršlja pa ostaja tudi naša - začetek 
nekaj lepega, kar nas druži v planinah, s 
pesmijo na ustih in v srcih, saj smo si prav s 
tem nastopom dokazali, da zmoremo tudi kaj 
takega.

Malčka Kvasnik
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Neupravičeno obdaro
vanje
»Prvi sneg v tej zimi je povzročil bist
vene spremembe voznih razmer. 
Tako seje v jutranjem času pripetilo 
kar osem prometnih nezgod, v kate
rih se je ena oseba huje telesno 
poškodovala, dve osebi pa sta utr
peli lažje telesne poškodbe.
Na Koroških cestah se je sneg 
pričel oprijemati s cestiščem. Na 
Mislinjskem klancu je na vozišču 
zglajen sneg, cesta na relaciji od 
Mislinje do Slovenj Gradca je 
spolzka, na njej je snežna brozga. 
Tudi glavna cesta Dravograd - 
Vurmat je zasnežena. Na vozišču je 
snežna brozga, večji del ceste je 
posut. Regionalna cesta Dravograd - 
Ravne na Koroškem - Črna na 
Koroškem je mokra in spolzka. Na 
območju Mežice in Črne na 
Koroškem je na cestišču snežna 
brozga.
Voznikom svetujemo uporabo zim
skih pnevmatik, če je treba, pa tudi 
snežnih verig, zlasti če se 
odpravljajo v višje ležeče kraje.«
To sporočilo medijem, ki ga je 
posredovala Policijska uprava 
Slovenj Gradec 9. 11. 2001, je 
prvo izmed mnogih, ki se bodo 
najbrž ponavljala skozi vso zimo in 
ki pač kažejo, v kakšnih krajih 
živimo - in da moramo svoje jeklene 
konjičke spet dobro obuti. Upajmo 
le, da je število nezgod ob 
prihodnjih snežnih dneh ne bo več 
tako visoko. Dovolj je, da nas sneg 
le enkrat preseneti - potem izgovo
rov o »nenadni zimi« ne more biti 
več.

Nežni spol
Vse kaže, da se »junaški alkoholni 
prestrašenci* najraje spravijo na 
svoje žene in jim grozijo z ubojem. 
Tako je na primer S.D. v svojem 
stanovanju v občini Ravne na 
Koroškem 11. 11. 2001 ob 17.40 
kršil javne red in mir. Svoji ženi je 
grozil s pretepom in ubojem.
Kako nevaren bi dejansko lahko bil 
S.D., pove podatek, da so policisti 
pri zbiranju obvestil na kraju 
dogodka ugotovili, da doma brez 
dovoljenja poseduje pištolo in 
naboje. Orožje so mu seveda zase
gli, S.D. pa bo romal k sodniku za 
prekrške.

Korajža pa taka
Še bolj »korajžen« je bil A.Č., prav 
tako iz občine na Ravne na 
Koroškem, ki je 31. 10. ob 18. uri 
v svojem stanovanju vinjen ob priho
du domov obrcal zunaj zakonsko 
partnerko in ter letni hčerki. Ob 
prihodu policistov se ni umiril in je 
še naprej grozil s pretepom. 
Policistom ni preostalo drugega, kot 
da so ga odpeljali in ga do streznit
ve dali na hladno.

Nad očeta
Fizično pa se je nad svojega očeta 
A.K. dne 31. 10. ob 14.20 v sta
novanju v Slovenj Gradcu vinjen 
spravil M.K. Med prerekanjem je

očeta večkrat udaril in brcnil. Ob 
prihodu policistov je bil M.K. že 
pomirjen in je šel počivat.
Ob 15. uri pa je ponovno prišel v 
kuhinjo, izzval prepir in očeta s 
pestjo udaril v obraz. Oče je padel in 
z glavo udaril ob rob kuhinjskega 
elementa. Tudi M.K. je ob spremst
vu policistov moral na hladno.

Srboriti traktorist
Ne le eni osebi, marveč kar velike
mu delu sorodstva pa je 19. 10. ob 
21.10 v naselju Raduše pri Slovenj 
Gradcu grozil BJ. S traktorjem je pri
peljal pred stanovanjsko hišo sorod
nikov in kar z vozila kričal ter pozival 
sorodnike, da naj pridejo iz hiše in 
jim grozil z ubojem.
Zatem se s traktorjem vozil po 
bližnjem travniku in pred stanovanj
sko hišo in povozil stojalo za perilo. 
Po prihodu policistov se je BJ. 
sprva umiril, kmalu pa je sorod
nikom spet pričel groziti s prete
pom. Med postopkom je enega 
izmed policistov z rokama prijel za 
obleko in mu grozil. Policista sta 
uporabila prisilna sredstva, kršitelja 
sta obvladala in ga privedla na poli
cijsko postajo, kjer so odredili 
pridržanje do streznitve.

Pretep s kozarcem
V enem izmed gostinskih lokalov v 
Slovenj Gradcu je 11. 11. ob 19.30 
prišlo do spora med M.Z. iz občine 
Velenje in L.B. iz občine Slovenj 
Gradec. Med prepirom je M.Z. s 
kozarcem udaril v obraz L.B. in mu 
povzročil hudo telesno poškodbo - 
zlom nosu.
LB. so odpeljali v bolnišnico in ga 
obdržali na zdravljenju, za M.Z. pa 
sledita tako kazenska ovadba kot 
tudi predlog za uvedbo postopka pri 
sodniku za prekrške.

Vedenje nezadostno
Kar z dvema kršiteljema javnega 
reda in miru so 05. 11. ob dokaj 
normalni uri - 17.55, imeli posla 
policisti PP Slovenj Gradec. Odredili 
so namreč pridržanje za M.D. in 
M.Z. - oba iz občine Ravne na 
koroškem, ker sta se na javnem 
kraju nedostojno vedla. Poleg tega 
nista upoštevala ukazov policistov 
in sta vinjena hodila po cesti tako, 
da sta ovirala promet.
Ravenčana sta bila sopotnika v 
osebnem avtomobilu, ki ga je vozil 
M.Š., prav tako iz občine Ravne na 
Koroškem in ki je odklonil odrejen 
strokovni pregled, s katerim naj bi 
ugotovili, ali je vozil pod vplivom 
mamil.

Paličar
Svoj in svojstven nočni koncert si je 
08. 11. 2001 ob 00.30 na
Prevaljah omislil A.K. Močno vinjen 
je namreč kalil nočni red in mir. Z 
leseno palico je udarjal po garažnih 
vratih stanovanjskega bloka in motil 
občane pri nočnem počitku. Policisti 
so ga na njegovo neprimerno 
početje opozorili, vendar se na

njihova opozorila ni oziral in je pričel 
celo policiste žaliti. Ob varnostnem 
pregledu se je pričel fizično upirati 
in policisti so morali uporabiti sred
stva za vezanje in vklepanje. Na 
policijski postaji so zanj odredili 
pridržanje do streznitve.

Leteči pepelniki
Javni red in mir je 08. 11. ob 21.22 
v gostišču na Javorniku na Ravnah 
na Koroškem motil tudi T.T. iz 
občine Ravne na Koroškem. Po 
vstopu v lokal se je nedostojno 
vedel do strežnega osebja, ki mu ni 
hotelo postreči z alkoholnimi 
pijačami. S točilnega pulta je pričel 
metati prazne steklenice in pepel
nike, s pijačo pa si je postregel kar 
sam. Enemu izmed gostov lokala je 
vzel steklenico piva sedel za gostil
niško mizo.
Kasneje seje nedostojno vedel tudi 
do policistov in grozil je, da bo raz
bil vse steklo v lokalu. Policisti so 
ga zadržali do streznitve.

Alkohol mimo, stop
Vpliv alkohola na človeka se ne 
odraža zgolj na področju JRM, veliko 
bolj nevaren je, ko vzame v roke 
upravljanje nad kakšnim prometnim 
udeležencem ali vozilom. Poglejmo 
praktičen primer.
Skozi naselje Zgornja Vižinga je 10. 
11. ob 13.20 vozil osebni avtomobil 
voznik J.T. iz občine Radlje ob Dravi. 
Ko je pripeljal do križišča z glavno 
cesto Radlje ob Dravi - Dravograd, 
pri znaku STOP ni ustavil in je 
zapeljal na glavno cesto v trenutku, 
ko je po njej iz smeri Radelj ob Dravi 
pravilno pripeljal voznik osebnega 
avtomobila D.F. iz občine Muta. 
Prišlo je do trčenja, v katerem se je 
telesno poškodovala sopotnica T.F. 
v osebnem avtomobilu D.F. Voznik 
J.T. je takoj po trčenju pobegnil s 
kraja nezgode in odpeljal proti 
Radljam ob Dravi. Policisti so ga 
kmalu izsledili in odredili preizkus 
alkoholiziranosti: pokazalo seje, da 
je imel J.T. kar 3,2 promile alkohola 
v izdihanem zraku.

Peška na zebri
Na regionalni cesti na Ravnah na 
Koroškem se je 09. 11. ob 06.40 
pripetila prometna nezgoda, v kate
ri se je huje telesno poškodovala 
peška D.M. iz občine Ravne na 
Koroškem.
Voznik osebnega avtomobila F.P. iz 
občine Slovenj Gradec je vozil proti 
Prevaljam. Med približevanjem 
prehodu za pešce hitrosti vožnje ni 
prilagodil tako, da bi lahko varno 
ustavil in je zadel peško, ki je 
prečkala cesto na prehodu za 
pešce. Ob trčenju je peško vrglo 
preko pokrova motorja avtomobila 
in seje hudo telesno poškodovala.

Cestni bojevnik
Kakšne namene je pravzaprav imel

voznik osebnega avtomobila M.P. iz 
občine Dravograd, ki so ga dne 04. 
11. 2001 v Dravogradu ustavili poli
cisti Postaje prometne policije 
Slovenj Gradec, še ni znano: bil je 
namreč pod vplivom alkohola, pri 
pregledu njegovega vozila pa so 
policisti našli tudi dve lovski puški, 
ki so mu jo začasno odvzeli. Zaradi 
kršenja dveh zakonov bo moral še k 
sodniku za prekrške.

Nevarno zauživanje
Mamila ali droge so v zadnjem času 
tudi na Koroškem, zlasti med mladi
mi, vse bolj prisotna. Kako nevarno 
je lahko njihove zauživanje, dobro 
priča tale primer. V njem je pomoč 
(še) prišla pravočasno.
Policisti so bili 03. 11. 2001 ob 
02.23 obveščeni, da je bila na 
zdravljenje v bolnišnico sprejeta 23 
letna občanka iz občine Radlje ob 
Dravi, ki je pred tem nezavestna 
obležala v enem izmed gostinskih 
lokalov v Radljah ob Dravi.
Policisti PP Radlje ob Dravi in Urada 
kriminalistične policije Policijske 
uprave Slovenj Gradec so ugotovili, 
da je občanka v noči na 
03.11.2001 popivala po gostinskih 
lokalih, zaužila pa je tudi nekaj 10- 
gramskih tablet apaurina. To so 
potrdili tudi laboratorijski testi. 
Razen tega je imela omenjena 
občanka v organizmu še marihuano.

Nevarna semena
Poglejmo, kako še stvari iz 
prejšnjega primera pripravljajo in 
odvijajo v praksi. Policisti PP Radlje 
ob Dravi so raziskali kaznivi dejanji 
omogočanja uživanja mamil in neu
pravičene proizvodnje in prometa z 
mamili. Odkrili so namreč, da je 
M.T, iz občine Radlje ob Dravi 30. 
10. v bližini reke Drave v Zgornji 
Vižingi za 1000 tolarjev prodal tri 
grame mamila marihuana N.Š. in 
D.M. iz Vuzenice. Zaradi suma, da 
M.T. poseduje še več mamila 
marihuana, so policisti na podlagi 
odredbe preiskovalnega sodnika na 
domu M.T. opravili hišno preiskavo. 
Pri tem so našli in zasegli semena 
indijske konoplje, dve tabletki nez
nanega porekla in hladno orožje - 
gumijevko.
Z udeležencema v tem dogodku 
M.T. in M.K. se bo poslej ukvarjalo 
še ustrezno tožilstvo v Slovenj 
Gradcu.

Pogrešani - najdeni
14. 11. so tako policisti PP Ravne 
na Koroškem in vodniki službenih 
policijskih psov v zgodnjih jutranjih 
urah pričeli iskati pogrešanega M.R. 
iz občine Črna na Koroškem. Okoli 
devete ure so ga tudi našli in ga 
zaradi podhladitve odpeljali v 
bolnišnico.
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Stare kosti
Policisti pa so bili 02. 11. 2001 ob 
22.55 obveščeni, da so delavci pri 
prenovi cerkve Svetega Pankracija v 
Starem trgu pri Slovenj Gradcu 
naleteli na človeške kosti, ki so bile 
v luknji pod »svetimi« stopnicami. 
Po predvidevanju oskrbnika cerkve, 
naj bi bile kosti stare 850 let, toliko 
kot cerkev.

Požar v mansardi
Med požari, ki jih tudi tokrat ni 
manjkalo, bi veljalo nekaj več pove
dati o tistem, ki je 10. 11. 2001 
izbruhnil na več stanovanjski hiši v 
naselju Mušenik v občini Črna na 
Koroškem. Policisti so ugotovili, da 
je zaradi poškodbe dimovodne cevi 
zagorela lesena predelna stena 
mansardnega stanovanja. Od tam 
se je ogenj razširil še na streho. 
Ogenj so pogasili gasilci PGD Črna 
na Koroškem in Mežica, gmotna 
škoda pa znaša dobrih dva milijona 
tolarjev.

Garderober
Kratko policijsko sporočilo: Dne 08. 
11. 2001 je neznani storilec v gar
derobi osnovne šole na Ravnah na 
Koroškem iz oblačil oškodovanca 
odtujil 20.000 tolarjev. Policisti o 
kaznivem dejanju zbirajo obvestila. 
»Ne vem, kaj tukaj sploh še za zbi
rati,« je že spet glasen in nič 
vprašan ter k ničemur pozvan Rene, 
prijatelj mojega prijatelja Mirana, 
»bifedžije«, gostinca, ljubimca, igral
ca in še kaj.
»Zagotovo gre v tem primeru iskati 
storilca med garderoberji. Gre za 
nekakšno »popoldansko obrt«. 
Storilec je po mojem dopoldne 
zaposlen kot garderober, popoldne 
pa kot nekakšen SP »pospravljal« 
po garderobah. Ne vem le, kdaj ima 
toliko časa, da si lahko privošči 
značilno francosko kosilo; saj 
veste: dunajski zrezek so pomfrijem 
in fižolovo solato z bučnim oljem.«

T.t.

Neupravičena darila
Policijsko sporočilo za javnost, ki smo ga prejeli 
09. 11. 2001 od Policijske uprave Slovenj Gradec, 
je zanimivo zlasti, ker govori o kaznivem dejanju, 
ki ni tako pogosto ali pa gaje težko odkriti, saj 
so meje med zakonitostjo in nezakonitostjo lahko 
precej zabrisane.

8. 11. so policisti Urada kriminalistične policije 
Policijske uprave Slovenj Gradec odvzeli prostost 
B.C. iz občine Maribor, ki je utemeljeno osumljen 
storitve več kaznivih dejanj neupravičenega 
sprejemanja daril, po 247. členu Kazenskega 
zakonika RS. B.C. naj bi, kot zaposlen v podjetju, 
ki se ukvarja z vzdrževanjem cest, sprejemal 
darila za hitro in ugodno reševanje primerov, za 
katere je bil zadolžen.

V obsežni preiskavi so policisti opravili več hišnih 
in osebnih preiskav in zasegli dokumentacijo, ki 
bo služila kot dokaz v kazenskem postopku. 
Osumljenemu so ob prijetju zasegli tudi nekaj 
denarja, ki naj izhajal iz kaznivega dejanja.

Policija kaj več o tem dogodku, zaradi interesov 
preiskave, ni povedala.

Vir: Sporočilo PU Slovenj Gradec

HOROSKOP - DECEMBER 2001
OVEN: Mesec, ko boste izjemno privlačni in nenehno vpleteni v 
sladko-grenka pričakovanja. Nauk, ki ga boste slej ko prej sami 
odkrili- pojdite lastno pot, vi ste tisti, ki izbirate. Bežni zasledoval
ci bodo odnehali, ko bodo ugotovili, da si želite nekaj časa samo 
zase in predvsem - resno zvezo. Vaših zasebnih skrivnosti ne pri
povedujte prav vsakomur.
BIK: Zelo družaben mesec, krožili boste kolikor se da od ene 
družbe do druge - raje in več, kot to ustreza vašemu partnerju. 
Namenite mu dovolj pozornosti, da bo vaša odsotnost manj 
boleča. Kakšnih hujših finančnih bremen pa si kljub zabavnemu 
poslavljanju od starega leta ne boste nakopali - najbolj boleči raz
log za slabo vest ali prepir torej odpade.
DVOJČKA: Morda se vam obeta prehodna avantura na začetku 
meseca in nekaj ljubosumnih puščic, če niste že poprej uredili 
vaših čustvenih odnosov. Seveda, težko, če sprva še sami ne 
veste, koliko je kje ura. Mesec, ko se bo vse razjasnilo, in če se 
boste počutili kdaj zelo zapuščeno, že veste, da ne bo trajalo 
večno. Vsaj za Novo leto si nadenite rožnata očala.
RAK: Nekoliko mračno razpoloženi na začetku meseca, a se boste 
do praznikov že toliko razvedrili, da bo ostalo še za druge. Najbrž 
vas bo najbolj skrbelo zdravje - poprosite koga za družbo, da se 
boste laže odločili za varovalne ukrepe - naj bo to prijetno razgiba
vanje, najboljše ob glasbi. Na obdarovanje se boste pripravljali s 
pravo materinsko pozornostjo.
LEV: Ne vzemite vsega tako osebno, čeprav vam bodo letele nao
strene puščice okrog glave. Kdo pravi, da so namenjene prav vam, 
čeprav prihajajo od najljubše osebe. Poglejte še z drugega zorne
ga kota, še preden vas želja po svobodi odpelje po svoje. Občasna 
razhajanja so zdrava, pogovor pa je na svetu zato, da se je laže 
vrniti in znova uživati v dvoje.
DEVICA: Neverjetno, toda mogoče: majhni nesporazumi v vaši 
najbolj osebni zvezi se bodo sprva stopnjevali in morda celo pri
peljali do spogledovanja čez plot. Nič resnega, vsekakor pa se 
obeta malo ljubosumja in kakšna srčna rana na obeh straneh. 
Praznično vzdušje vaju bo z malo dobre volje in popuščanja spet 
pripeljalo v mirne in predvsem - skupne vode.
TEHTNICA: naposled boste odložili videz večno prezaposlenega 
in se tudi v resnici bolj vrteli doma. Vso skrb in očarljivost boste 
namenjali izbrancem vašega srca. S kratko izjemo - vroči pogledi iz 
okolice vas bodo za kak dan ali dva zapeljali v spogledovanje kar 
tako, še posebej samske tehtnice. Razposajeno radovednost pa le 
zadržite na vajetih in predvsem - ostanite zvesti sami sebi. 
ŠKORPION: Dobrosrčnost vas bo spodbujala vsaj prve decembr
ske dni, pripravljeni boste pomagati z besedami in dejanji. Vse 
dobro pa se kdaj vrne. Seveda ne boste živeli le kot dobrotnik, 
ampak tudi kot občasni zapeljivec - bodite izbirčni in - najprej 
preštejte vsaj do deset. Bolj umirjena in z zvestobo okronana bo 
druga polovica meseca - obojestransko razvajanje bo kot praznični 
balzam.
STRELEC: Čakajo vas vaši najbolj sončni dnevi - vse se bo vrtelo 
okrog vas in domača intima vam bo nenadoma postala 
dolgočasna. Krožite po družabni sceni, kolikor vam je volja, in upaj
te, da se želja po občasni neodvisnosti ni prebudila le na vaši stra
ni. Če boste negovali obojestransko zaupanje, se boste brez težav 
do konca meseca čustveno spet zasidrali doma.
KOZOROG: Potrebovali boste več pozornosti, kot je boste na 
začetku meseca deležni. Umaknite se, čeprav je težko - prei- 
skušnja vaju bo prekalila. V manj trdnih zvezah pa lahko to pome
ni začetek konca in že kmalu kakšno novo avanturo. In kot se bo 
dogajalo tudi nekaterim drugim znamenjem - trenutki sprave še 
pred koncem leta bodo najslajši, pa če si priznate ali ne. 
VODNAR: Malce boste najbrž pretiravali s preverjanjem podrob
nosti, vsaj prve dni decembra. Iskanje napak in nezaupanje bo 
pooblačilo vaše zasebno življenje, dokler ne boste v dvoje odkrili 
kakšnega skupnega vabljivega cilja. Prijatelje in sorodnike 
pravočasno ustavite, če se bodo poskušali vmešavati v vašo 
zasebnost - sami jim ponudite kakšno drobno in neškodljivo posla
stico.
RIBI: Rahločutno se boste odpovedali svojim načrtom, saj boste 
zelo jasno zaznali, da vas vaši bližnji, še zlasti partner, potrebujejo 
bolj kot običajno. Podpirajte jih, a ne predolgo, vloga žrtve vam 
ustreza le za določen čas. Posvetite se svojemu delu še preden bo 
mesec naokrog in obdržite varnostno razdaljo, to bo najboljša 
zaščita pred čustveno preobčutljivostjo.______________________
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PREPIHnasmejmo se...

Koroški zdravniki praznujejo 50-letnico svojega društva. Naj jim v imenu Prepiha in svojem 
lastnem zaželim še dolga leta zdravega delovanja!

BREZ SLADKORJA

Ko zdravnik presedla v politiko, zamenja Hipokrata s 
hipokritom.

* * *

Kirurg v poslanskih klopeh začne operirati s številkami.
* * *

Bolezen priredi na zdravnike lov, smrt gonjo.
* * *

Stari zdravniki so dobri predvsem bolnim, mladi tudi 
zdravim.

* * *

Malokatero bolezen je tako težko ozdraviti kot hipohon- 
drijo.

* * *

Če te ne preganja bolezen, ne lovi zdravnika.
* * *

Kar zdravnik začne, duhovnik nadaljuje in grobar konča.
* * *

Petdesetletnico je dobro proslaviti z dvema petin
dvajsetletnicama.

ŽALOSTNO

Veste, kaj je žalostno?
- Kaj?
- Če je na zabavi zdravnikov vse mrtvo.

NEVARNOSTI POKLICA

- Zakaj se je nevarno poročiti s kirurginjo?
- Pojma nimam.
- Ko se pri njej pojavi profesionalna deformacija, reže vse, 
kar je mehko.

RAZLIKA

- Kakšna je razlika med bogom in zdravnikom?
- Povej!
- Bog nikoli ni bil zdravnik, zdravnik pa je bil dolgo bog.

IZPOD KLOBUKA

Črna je rdeča, Mežica je Policaji tolčejo s pendreki,
črna. birokrati s paragrafi

* * * * * *
Fasado človek na ogled 
postavi.

* * *

Skalpel je že marsikomu 
vzel skalp.

* * *

Neumni kot kokoši se naj
bolj petelinijo.

* * *

Neumnosti vedno najdejo
čas in škodo.

* * *

Kultura in poln mehur sta 
le redko združljiva.

Trudi se: Niko Brumen

DROBNA ZAPAŽNJA

Če bi bilo res, kar zdravniki mislijo o sebi, bi bilo dokaj 
več živih, če bi bilo res, kar o njih mislijo drugi, bi bilo 
dokaj več mrtvih.

Današnji vodeni izstrelki menda zadevajo s kirurško 
natančnostjo. Ni čudno, da generali vodijo vedno več ope
racij.

Sodobna medicina dela čudeže. Danes imajo celo bolniki 
s povsem nedolžnimi obolenji lepe možnosti, da umrejo.

Ni slabih zdravnikov. So le slabi bolniki, ki umrejo, name
sto da bi ozdraveli.

Tisti, ki ti niso dali miru pri počitku, ti bodo prvi zaželeli, 
da počivaj v miru.

IZ DOMAČIH LOGOV

Sindikalist Rajko Lesjak seje upokojil. Pa bomo Črnjani le imeli dobrega kandidata za novega župana. Po 
mojem mnenju, seveda.

Sum o prvi domači nori kravi je potrjen. Je govedina sploh še varna? Za domače norije in norce kar dovolj, bi 
menil.
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